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BAŞKAN: Değerli konuHar, bugtın ll inci otırıımu açıyorum.

Budrnkü Açık onırİında "Büytft Ötçekli Harialann Yapım Yönetıneliğ"ni taİğşa-

cafu.

Açıt Ourruma katslanlar, hofe.§lrr Doktoı Ahmet Aksoy, lsanbııl Üıiveısitesi Öğ-
retim Üyesi; Sayın İlhan Yatvaç, Tapu Kadastro Genel Müdtıdüğü Fen Daine.si Baş-

kanr; Sayın Muhittin tpek, O<la Yönetiın Kurulu Sekretef üyesi ve aynı zamanda

Devlet Su İşleri Kamulaşurma Şube Müdilrü ve özel s€körden bir temsilcimiz sayın

Andaç Kaynak.

Büyiıt Öıç€kıi llaıita Yapım Yönetİneliği, yitritluğe gidifdiğinden bu8ün9 kadaİ

zannedilorum iizerinde en çok tartışlan yönetmelik oldu. Bu konıda, benim sapta-

yabildiğim kadanyla de.giye üç ıane doğudan yaz yazıldı. Bir ıane de dolaylr yazı

var. Aynca Yılüz üniversite,si Öğıetim Üyclerinin geçen Kurutoyda hazırtadığı, an-

cat zaman daılığndan sımulınayan ve 72 ıane madrbye yeniden diizenleme öneren

bir çaüşması var. Bir ewelki dergide Sayın İpek, iki sene sonra ' bu yönetmelik ne-

dir, nğ değilüı?" diye bir gödış ortaya atm!ş oldu.

Ben ilk soİiımu sayın Aksoy'a yöneltİnek istiyorum: Bu yöneEneıik niçin ele alındı?
Ne amaçlanryordu; bu geldiğimiz nokada neler var? Bu amacımua ulaşbildik mi,

ulaşmadık mı? Ulaşmaüysak niçin ulaşamadık?

Sayın Aksoy konuşmaya başlamadan önce şu hususu ifade etmek i§tiyoium: 1,5 sa-

aılik bfu s{lremiz va4 sıiremiz çok kısıü. Bu siheyi, korıuşmacılann çok iyi değer-

lendirmelerini, dinleyicilere de tatşmaya katrlmalan için fırsat bımtmalaİını özğl-
likle rica ediyorum. Buyuıun Sayın Aksoy.

PRoF. DR. AHMET AKSoY- Teşkkiir ederim Sayın Başkan.

Sektör çalışmalannı yönlendirmek ve iiretimlerde standaİdar belirlemek iizere yasal

dıizenlemelerin en sonunucusu, bu adını etüğimiz Büyiır( Ölçekli Haritalann Yapım
Yönetmeliğidir.

Bu yönetmelik, Tapu Kadasğo Genel Müdürlüğü yiiriitiicülüğiınde hazırlanmış bil-
diğiniz gibi 6 Kasım 1987'are Bakanhklararası tIaria İşlerini Koordinasyon ve Plan-
lama Kurulunda da onaylandrktan sonra 3r Ocak l988de yilrilılüğğ girmiştir. Bu su-

retle aradan üç yıl geçmiş bulunuyor. Bu iiç yıllık siıre, yönetİneıiğin ne Ölduğ,u, na-

sıl olduğu, uygulamaü nasıl biİ göriiniiİn kazandığ,r, ne derece eüen olduğu ve her

şeyden önce yönetmeıiğe uyulup uyulmaöğı, tam uyıılmadığı, sağmdan solundan

çek\ıiıitdiği yahut çek\tirilmediği konusunü bir yargıya vaİmak için zannediyo-
rum bu tıç yıılık stire yet€rli bt siiredir.

Ben bıırada bana verilen görev gereği, İönerneliğn hazırlanş amaçlarrnr ve prose-

dİıü(ı, yönetrneükte arngöriiıen hedefleri, yaııi bir bakıma yönetrneliğin ilkelerini ve

kendi gödişiİne göre baa öne.ri ve eleştirilerimi de sizıere akıarmaya çal§aca-
ğım.



BAŞKAN- izin veriıseniz, önerilerinizi ikinci nıra bırakalıın. Öııce aga Mıuınu
aktanrsanz, bütiın arkadaşlar önerileririi ikinci boıümde yaparlaİ.

PROF. DR. AHMET AKsoY- TeşekHa ederim. o zaman ben çok hsa bir biçiın-

. de yönetneliğin hazırlanmasında nasıl bir başlangrç oldu; onu aiırmaya çal§ayım.

}Iaİita ve KadasEo faaliyğtlerini yönıendiİmek ve bunlann &etimlerine §tandart]ar

beıirlemek iızere ç*anlan yönetİneliklerin sonuncusu, bilindiği gibi, "Büyüık Ölçek-
ü tlariıaların Yapım yön€ımeliği" dir. Bu yöneğneıik Tapu ve Kadasro Genel Mü-
düİtüğü yi.iİütiiciiluğiırıde hazrlanıp, 6. Kasım 1987 de Batanlıkararası llarita lşloi-
ni Kmrdinasyon ve Planlama Kurulunda da onaylanüktan sonra,3l. Ocak. 1988
gün ve 197ll sayılı Resmi gazetede yayınlanarak yiirtiılüğe gimiştiı. O günden bu
güne geçen 3 yıl, uygulamada ne denli baynlı olunduğunun değerlendiıilebilmesi i-

çin yeterli bil siİredir. Konunun kufulay tenip komitesinca bir açık onırumda ele a-
lmmış olınasında da, inanıyorum ki bu değerlendirmeyi amaçlamaktadır.

Anılan yönetmeliğin bk değerlendiımesini yapabilmek için, yeni bir yönetınelik ha-

ailanmaşnı gerektiımiş olaıı nedenleri ortaya koymak yerinde olur. Uygulamadaki
görilnümü, uygulamanın doğndan içinde olan meslektaşlanmın değerlendirmesine
bırakarak ben ana hatlan ile yönetsneliğin getiriliş amaçlan hakkfdaki görilş ve dü-

şünceıerimi dile getimek, aynca yönetmeliğin nasıl hazırlandığını özede bilgilerini-
ze sunmak istiyorum.

Tapu ve Kadasto Genel Müdiiİlüği, hazırladrğ yöneğnelik taslağrnın göriişül€rek

sonuçlanüntması için, aşağıdati çağn yazsı ile iJgili Üniversiıe, kamu kurum ve
kuruluşlan ile özel sektör temsilcilerini bir toplantıya çağırmışnı:

"llarita ölçmelerinde kullanılan aletler ile değerlendime yönetneıerindeki teıııolo-
jik gel§meler ve haıitalardan beklcntilerde meydana gelen değişiklikler 10. Nisan
1974 giin ve 14854 sayılı Rasmi Gazetede yayınlanarak yüİiirlüğe girİniş otan l/
2500 ve Daha Büyllk Ölçekli llaritr ve Planlann Yapırnrıa Ait Teknik Yönetıne-
lik'in yeniden diizenlenmesini zorunlu kılrnışff.

Aync4 3O45 sayılı Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü Kuıuluş ve Görevleri llak-_
kındaki Kanun ve 3402 sayılı Kadastro Kanunu ile, kuruluşumuza bu konuda yeni
görevler verilmiştir.

Bu nedenle; kuıuluşlann topoğrafik ve kadastral harita hizmeüerinin ytlı,ütillmesin-
de ıemet pensiplerin tesbit edilmesi aması ile "1/1000 Baz Ölçekti Harialann Yapı-
mrna Ait Teknik Yönetmelü" tasansı üzerinde çal§maların sonuçlandınlmasr ge-

ıehııektediı.

' Iiakar Projesindeki İlke Kararlanna uygun ve bu çalışmalann bir bölümilnü de içe-
ren söz konusu yönetnelik tasansı iizerinde kuruluşumuzca yapılİnakta olan çalış-
malaıla ilgili olarak dağığmda belifiilen ilniversit€ ve kuruluşlann temsilcilerinin
kallacağ toplanrda konunun gthiişülmesi uygun düşünülmektedir '
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15.7.1987 gilnü başlayan Uç giin iireli toptantı dağıEm lisaesindeki sraya göıe;

Tapu Kadastro Gn. Md. (7), lTÜ (ı), YÜ (1), KÜ (ı), sÜ (ı), HÜ (ı), IIaİita Gn.
K. (2), lller Bank. Gn. Md. (2), DSl. Gn. Md. (3), Kara Y. Gn. Md. (2), Orman Gn.

Md. (2), IIİt. Kad. Miü. odası (2) olmak iizere, 12 kurumdan 25 temsilcinin katılı-
mı ite yapılmıştır.

Tapu ve Kadastro Genel Müdiır Yardımcısl saym Yiiksel Akın başkanlığında yapı-

lan ıoPlantıda, aşğıdaki çalışma gnıplannın oluştuulması ve mevcui fasannın bu

gruplarca yeniden ele alınması uygun görülİnüştiır.

I. çahşma grubu: YER KONTROL NOKTALARI, TEsis, ÖLÇÜ vE HFSAP;

üyeleri: Ahmet Aksoy (İTO, Onuı Ciirkan (KTID, Hüseyin Demirel (YÜ), İlhan

Yalvag ğKQIıI), Muhiıtin lpek (DS|.

II. Qlışma gnıbu: DETAY ÖLçÜ vE HESAPLARJ;

Üyeleri: Hüseyin E*an (Sğ, Nadir Ünal (TKGM), Erdoğan Aral (HKMO), İhsan

Şensoy ([KGM.)

I . çatışma grubu: ÇlzİM, MÜREKKEPLEME, çOĞALTMA, ARŞİv vE
GtrNCEL TUTMA;

Üyeleri : İlhan Yalvaç (|KGM), Cemal İşleyici (HKMo), Ünsat Başaran (TKGM),

Nihat Şahin (rKGM).

IV. Çalışma grubu : FoToGRAME"IRİ:

Üyeleri : I{ayrettin Gitbüz G{L», Şevket Ansoy CtKGlvt), Vakıf Erdoğan (IKGM),
Necati Ölçücüoğıu (HGK).

Bu Gruplann çalrşmalan, yukarda anılan kurum ve kuruluşlann kat mı ile, 2-4.

9.1987 tarihlerinde yapılan bir genel toplantıda müzakere edilmiş ye Hüseyin Eıkan,

tlayretıin Gtiİbüz Ve İlhan Yalvaç'tan oluşan gnıpça redaksiyondan geçirildikten

sonra yiiriiİlüğe konulması uygun bulunmuşıur.

Yeni bir yöçetınelik hazırlanmasının gerekçeleri, Tapu ve Kadastro Genel Müdiirlü-

ğiınün yüaİda verilen yazısında ana hatlan ile özedenmiş bulunmakadır. Bu gerek-

çeye belki daha başka eklemeıer yapılabilir. Fakat öZ olarak, YEüi yasal düZenleme-

lerle Tapu ve Kadastro Genel Müdoİıüğü'ne yeni göİevler verilmiş, sadece taşın-

mazlann mülkiyet slnıIlannı belirlemeye yönelik, daı kapsamlı, iki boyutlu salt miil-
kiyet kadastrosu yerine, mülkiyeE ilişkin bilgiler yanında, doğal ve yapay şekilleni
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meleri belirleyen bilgileri ve yiiJ<seklik bilgilerini d€ toplamak ve giıncel ıuEnak bu
geneı müdia[iğün göİev aıanına sokulİnuştu. Bu bilgiler, Haria ve Kadastro sektö-
rünih gel€cekte bnışmasız hedefı olan "arazi bilgi sistemi"nin ve daha öteye "coğ-
rafı Bilgi sisteminin oluşutınJlabilmgsi için zorunludu. Çünki bu sistemlerin temel
taşlan, genel müdfulüğün bu an için oluşturmayı ve giincel futrnayı yasal görev ola-
rak ilstlendiği haıita ye kadastro bilgileridir.

Çok <leğişik § ve hizmeder için mutlak gereksinme duyulan tlarita ve kadasEo bil-
gilerinin, ihtiyaçlan karşıIayabilecek nicelik ve nitelikte oluştunılup güncelleştirQle_

rek hizmeıe hazır tutulabilmesi ve özellikle mülkiyet soıunlannrn kesin ve kalrcr çö-
zümlenebiknesi için vaz geçilemeyecek ilkeler olaıak aşğıdaki madĞler sıralanabi-
tiİ

a) llrita ve Kadastro Biğiteri arasındaki ilişkilerde alansal olarak tilke büttlnünde
kesilsizlik sağlanmalı,

b) Değişik kaynaktaıca oluşturulacak bilgilerin nitelik yönünden istek ve gereksin_

meleri kaşrlayrak düzcyde olmalan sağlanmü,

c) Bilgilğrin üıetimin<le, arşivlenmesinde, güncel tutulnasrnda ve hizmete sunulrna-

snda kıınımlar aıasındati görev ve sorumlulukhı belirlenmeli ve gerçek bir koordi
nasyon sağlanmü,

d) Uygulanaak yöntemler, çağn gelişmiş bilim Ve teknolojisine uygun olmalıdıı,

Bırakalun daha ilerdeki hedefler olaıak gelişm§ bilgi sisıemlerini, dar çerçevede
Haİita Ve Kadastro bilgilerinin oluş$rulması ve güncel nıtıılardk hizmete sunulmasl
için eski f2500 ve Daha Büyiik Ölçekli Haia ve planlann yapıınına ilişkin Teknik
Yöneımelik, gerek ilke ve Lapsam, gerekse öngördüğü öıçme ve değerlendirme yön-
teİnıeri yöntınden yukarda sayılan ilkeleri kaşılamakta yelersiz bulunmuş ve böyle-
ce yeni biı yönetmelik hafflama gereği göriilİnüştiiİ.

Eski yönetmelikle kaşılaşurnüğnda, bu yöneırnelikle qyğıdaki yenilikıer getidl-
miştiı:

l) Yeni Yönetmelikle Tapu ve Kadastro Geneı Müdiidüğiı, t{aİita ve Kadastro Hız-
mederinin kooıdinpsyonunda yetkili ve sorumlu kamu kuumu olaıak tescil edil-
mekıedir.

2) Büyük Ölçekli harita bilgileri, ülke ıiıengi ve nivelman ağlanııa dayü olarak ü-
retilecektir. Bu koşul bu bilgiler arasındaki ilişkilerin ülke bütiinii{ıde kesiksiz ola-
rak sağlanması için gereklidir. tlarita bilgileri böylece biı "Ütke Pafta Böliımleme
sist€minde bagantılr ve kerıaılaşmalı olarak ifade edilebilecektiI. Aynca kendi yö-
nettneliklerine göre lhetilen l/5000 ve daha küçiik ölçekli ülke standaIt haritalannrn
bilgileri ile bu yönernelikte öngörtllen harita bilgileri arasıncla ilişki kurulabilecek-
ıir.
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3) Eski yönetnelikteki "A§iv" kavramın kapsamr biraz daha genişletilip belirginleş-
dıilerek, bu yönetınelik kapsamına giren hariıalara ilişkin bilgi ve belgelerin Tapu

ve Kadastro Genel Müdürıüğiiİıde toplanması hİtİme bağlanm§üİ. Böylece değ§ik
kurumtann bu yöırEnelik hükümlerine uygun olarat iiretecekleri bilgiier, I{ariıa ve

Kadastro Bilgilerinin oıuşfuİutnasında ve giınceı tunılmasmda kullanıleak, miiker-
rer çalışmalaİ önlenecektir.

4) Üreıilecek bilgilerin kontrolunda yetki ve sorumluluk]ar belirlenmiş, kontsol işle-

ri aynnüIr olarak ıanımlanmıştır.

Yönetmelikıe aynca;

a) tfurita bilgilerinin doğruluk derecelerine ilişkin daha somut ve gerçekci doğrulü
lriterleri ve hata sınıılan tanımlanmışuİ.

b) Hasaplama yönetmelerinde çağdaş gelişmelere uygun olaıak önemli değişiklikleI
getiriımiş ve geniş çapta bilgisayar desteği öngöriılmüştilı.

c) Elektronik uzaktık ölç€rlerin kullanımı yaygınlaşffıtnş ve değerlendiilmelerine
iıişkin yöıtemler açıklanm§tıI.

d) Bu yönetmelik kapsamına giren bilgilerin fotogrametrik yöntemlerle de ilretilebi-
ıeceği htiknü getiri]miş ve buna ilişkin kurlallar konulmuştur.

e) Özel işaretler amrılmış ve harita ölçeklerine göre srııflanürılmışıır.

t) sektörümüziin hizmederini düzenlemek ve yönlendirmek iızeıe, şimdiye kadar,

bu hizmetleri doğrudan yaü dolaylı ilgilendiren oldukça çok sayıda yasal ve teknik

düzğnlemeler yapılagelmişü. Bıf dufum ilk batoşta sektiiıün gelişmelere ayak uy-

durma çabasında hareketli olduğunun bir işaretidir. Ancak genel bir değerlendirme-

de sekör hizme erinin gereksinimlerin ve olabilirliğin oldukça gerisinde kalüğı ka-

bul ediliıse, çok gerekli olnakla beraber, sad€ce yasal düzenlemelerle §lerin yoluna

sokulamayacağı görütmektedir. Sektörde eğltime v€ ihüsaslaşmaya önem verilmeli,
hizmet. içi eğiümleı daha çok önemsenmeli, yelki ve sorumluluklann da&ıımında
daha üıiz ve ıuuırlı davranılrnalıdır.

2) Büyi.ik Ölçekli }İaritalann yapım Yöneuneliği, cenelde llarita ve Kadastro §ektö-

r'ü için reform niteliğnde yeni ilkeler ve değişikler getirrnektedir ve bu ilke ve deği
şiklikler sekıör hizmetlerinin önemini artıracak niteıiktedir. Bu nedenle yörıetmeli-

ğin yürütiilmesinde yetki ve sorumlulü palr büyiik olan Tapu ve Kadastıo Ge,El
Mlldiidüğü bu bilinçle, kendi çalışmalannda yöneunelik hilkümlerinin taviz veril-

meden uygulanmasını sağlaması beklenmektedif. Diğer kamu kurum ve kuıuluşlan
ve özellikle sektör mensuplan da, sekördeki önemi nedeniyle, bu yönetmeliğ be-
nimsemeli ve uygulanması ve geliştirilmesi için çaba göst€rmelidir. Ksası sektör
hizmetıerinin yöneğneliğin geçici hiikiımlerine ve gerıelgelere g&e yiıriitiilmesi alış-
kanlık haline gelmemelidir.

&2



3) Yönetmeüğe ilişkin düşünce Ve deneyimlere, uygulamada odaya çftacak noksan-
lü ve tutarsızl*laI küçiımsenmeden tartışmaya açrlİnalıdır. Yayınrndan buyana 3 yıl
geçmiş olmasına karşın bu kadar önemli bir konuda söyıenen ve yazılanlar çok de-

ğirdir,

2) Yönetmelikte, Harita Ve KadasEo Biıgiıerinln, zaman içinde giincelleştirm€k ve
hizmete sunmak üzere aışivlenmesine ilişkin yeteriırce açülık yoktur.

3) Değşik kurumlaıca iieülen harita ve kadasro bilgilerinden yalnız srnrlı çe4eve-
de bazılannın Tapu ve Kadastro Geneı Müdiiİlüğünde ıoplanmas. öngöriilmi§tiir.
Bu dmJm yönetmeıiğin genel amacr için yeterli değitdt. Bu Yöneğneıik, deği§ik
kurumlaıca da olsa, tüm bilgilerin tanrmlanan standana iirctilmesini ve anılan genel
müdiirliikıe toplanmasınr sağlayabilmeüdir. Aynca değ\ik kurumlaıca iaeülecek
bilgilerin Harita-Kadastrosu Bilgilerinin oluştunıIrnasına ve güncelleştirilmesine
hizmet eünesi düşünüıüyorsa, hizmeün götiiIleceği yerlere yakın olması ve kamu
kuruluşlannın uç birimled ile mahalli kuruluşlaı arasında verimli biı koordinasyonu
sağlanmal ıdrr.

4) IIlırita ve kadastro bilgilerinin oluştuıulmasında temel olan Nirengi ve Nivelman
değerlerinin hadta ölçeğinden bağımsz, değişik amaçlar için yeterli doğrulukta ol-
ması temel ilkedir. Bu nederıle ülke ağlannın sıHaşnnlmalan ya alırı bir yönennelik
olarak eıe ünmalr ya da bu yönetsnelik hiikıimlerinin daha küçiü, özeuikle l/5000,
ölçekli hariıalann üretilmesindeki sıklaşıırma çalışmaıannr da kapsaması hiıkmü ge-

tirilmelidir kurallar konulmuştur.

"Özel işareüer artınlmış ve harila ölçeklerine göre nnrlanünlmış" gibi, buıada rİa-

ha başka sayılabilecek yenilikler, değişikliHer, bu yönetmelik aracılığyIa getnikniş
bulunmakıadır.

Bu aymada söyleyebilecek]erim özetle buntaı teşekktif ederim.

BAŞKAN_ Teş€kkiiı ederini Sayın Aksoy. hinci smumu Sayın Yalvaç'a yöneltmek
istiyonım: Yöneımeliği yttr'ütücü küum Tapu Ve Kadastro Genel Müdilriilüğü. Aİa-
dan geçen bu silrc içerisinde size göre yönetsnelik bm olarak işliyor mu, işlemiyor
mu? lşleıniyorsa, nedenleri aç*layabilirm is-i n iz?

İLHAN YALVAÇ- Sayın Başkan, büyük ölçekü hariıalann yapımıyla bilgileri Sa-
yın Aksoy verdi. Buna ilave edecek başka bir husus olmayacağı kanaatindeyim.

Aslında, biz Avnıp ülkeleri içerisine girme çabasında olduğumuz bu dönemĞ, haıi-
ta hizmeüerinde de onlara paralel bir uğraş içerisine girmek zorundayrz, Bu nedenle,
oradaki iılkeleri incelemek fırsatrnı ben de buldum; diğer arkadaşIanmız da buldu-
laİ. onlar da günün getirdiği bu teknolojik gelişmeleri harita sekıör[ıne uyallama
gayetleri içerisindedirler. Bildiğim kadanyla bu yüıde adım atmış ülkelerin en ön-
de iki tanesi, biri Hollanda, diğeri Avusturya; bunlar da daha henüz sonuca uıa§ma_

mışlar. Bu nedenle, büyilk bir anlalrş değşik|iği getiren böyle biı yöneımeliğin, a-
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nında her kaıeminde uygulamasını istemek, biraz insafsızlık olur gibi geliyor bana.
Biz teşkilat olaİak, bu yönetİneliğin uygulamasınm çabası iç€risindeyiz. Bu nedenle,

donanım olarak dar bir maddi imkan olmasına rağmen, donamın olarak, personel o-
larak bu yöneuneliğ uygulayacak tedbirler alına çabası içerisindeyiz; biıtakm ted_

birleri de aldık.

Bu yönerneliğin büyiık çapİa, yaygm bir şkilde uygulanması için önce yönetmeli-

ğin getirmiş olduğu uçüncu dere,cu ytr?ny ağının Tükiye çapınü gerçıkleştiımesi
gerekir. Bu, btiyfü bk olay, kiıçümsenecek bir olay değil. Bununla ilgili bir proje

Tapu ve Kadasao Genel Müdiillüğü ıarafından hazrlatınldı; hepinizin malumudur.
Verileı öneriler doğrultusunda bunun değerlendirileceği de şüphesizdir.

Tapu Kadastro Genel Müdiırlüğü olarak merkezi bil bilgi sistemi kurduk, bunu ge-

nişletıne çabasındayz. Bununla ilgili aynntılı bilgileri Sayın Dokıor Nadiı Ünai bil-
dirisinde açıklaü. Bu sözlere ilave edilecek ayn bir husus gerekmez zannederim.

Bu kısa siire içerisinde -ki, ge4€kten 1988 tarihinde yıiriırlüğe girdi ama- tabii bu,
bir çalışma stlreci içerisinde önernli bir zaman değil., Diğer Avrupa ülkeleri bile bu
projeyi gerçekleştadikıen sonra uygulaması için kendilerine çok uzun biı si!ıe tanr-
mışlar.

Önce ba b gisayar sistemi kurdü. Analitik değerlendirme sistemine a]dık. Soııra
ilk adımda 25 arıe elekronik uzunluk ölçeri alük,

Dtıne kadar, almış olduğumuz total sıaüonlann sayısı 33'tiiı 60 tane total station
gümriikt€, 1991 yı|rnda kadasEo hizmetlerine ilave edilecektir. Önümüzdeki sene de
en azrndan 100 tane toal siation satm almay planliıma aşamasmdayrz.

söZü fazla uzaEnadan şunu söyıeyeceğim: Tapu (adastro Genel Müdiirlüği, bu yö-
netmeliği uygulamak için, bütün maddi imkinlannı seferber etmiş duıumdadıı. Ü-
midimiz, bunu diğer Avrupa memleketleriie ömek bir uygulamaya geçebilirz.

Bu aşamada benim söyleyeceklerim bu kadar, sorular olduğu vakit, ıamşma esnasın-
da yöneğnelikle ilgili aynntıh bilgileri o zamana brraklyorum. Teşkkür ederim.

BAŞKAN_ Sayın Yalvaç a teşekkliı ediyorum. Devlet Su lşleri, kamulaştıma bedeli
olarak yılda yaklaş* 300 milyar Tiiık Lirası ödüyor. 30 bin hektar da kamu|aştıma
haritası yapıyor. Acaba, Devlet Su İşleri yönetİnelik hakkrnda ne di§ünüyor? Ne ya-
pıyor; uygulayüilir mu, uygulayamıyor mu; yoksa uygulamak istemiyor mu ne tilı
sorunlaıla ka§ılaşıyor Bu konuda Sayn lp€k'in gönişbrini rica edeceğim. Buyurun
Sayn İpek.

MUHrITİN İPEx- Teşekkiiİ ederim Sayııı Başkan. Ben, sorımuzu hemen Devlet
su İ§leri (helinde deği.t, genelde, bütiin kamu kuruluşıan olarak alacağ-ım. Ancak,
bu konuya girmeden önce, harita yapma yetkisi ve bunun için dürcnleyen yasal du-
ruma bir ba]anak istiyorum. Çünkü, benim tespiderime göre, ülkemizde Odamlz da
dahil, 34 ıane kuıuluş uzaktan yakından haıita yapmayla yetkili. Bunlann yasal dü-
zenlemelerine bir göz atbğlmıZ Zaman, hepsi harita yapma yetkisine sahip.
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Bunlann başlrcalannı şöyle sıralayabil iriz.
Tapu ve Kadastro Genel Müdiiİlüğü
Hariia Genel Komutanlığr

İller Banİası Genel Müdiirlüğü
Belediyeler
Devlet Su İşleri Geneı Müdiirlüğii
T.C.K. Genel Müdiirüğü
Tiırkiye Kömü İşleEneleri Genel Müdiillüğü
Maden Teknik Arama Genel Müdiiılüğü
Tii*iye Peğolleri Anonim onaklrğı
Aısa Ofisi Genel Müdürlüğü
Etibank Genel Müdiidüğü
Demiryollar Limanlaı Havameydanlan İnşaatı Genet Müdiirlüğü

Tii*iye Taş Kömitleri Kurumu Genel Müdtıİlüğü
T.C.D.D. Genel Müdürüğü

Teknik Araştrma ve Uygulama Genel Müdüürlüğü

Tfukiye Demiı ve Çelik İşletrne[eri Genel Müdiiılüğü
Elehrik İşleri Etüd İdarcsi Genel Müdiiİlüğü
TEK Geneı Müdialüğü
Toprak ve Tanm Reformu cenel Miioiiıugu
Yapı fuleri Genel Müdiirlüğü
orman Genet Müdürlüğü
Köy Hizmetleri Genel Müdıillüğü
BoTAŞ Geneı Müdiillüğu

Bu kuruluşlann biı losmı kuruluş yasalanndan bir kısmı da yapnklan hizmeüere gö-
re harita yapımı ye&isini sahiptir.
Ifuİita }apma ve yapurma ile ilgili yasal düzenlemeleri şöyle sıralayabiliriz
1- 657 sayılı }Iaıia Genel Komutanlığ (Müdiirlüğü) yasasr; savunmaya ilişkin,
TKGM için tıızumlu haritalaİ ve diğer kamu kuruluşlaniın liizum göstereceği hari-
talan yapma yetkisini Haria Genel Komutanlığna vermiştir. Bu yasanın 7.3.1990
gün ve 3615 sayılr yasa ile değştirilınesiyle Bakanhk ve kamu kurumlanna da 1/

5000 (dahil) ve daha büytik ölçekli haıita yapma yetkisi tanınm§tır.

2- 3045 sayılı TaPu ve Kadastro Genel Müdürlüğü Kuruluş ve Teşkilan Hakkınü
Kanun ve 3402 sayılı Kadastro Kanunlan ile opoğrafık kadastral haİita yapma yet-
kisini TKGMne vermiştir.

3- 3l94, sayılr lmar Kanununun 7a maddesi halihazır harita yaPma yetkisini Beledi-
yeler ve Valiliklere vermiş§r.

4- 2942 sgyı'J Kanun 7. maddesinde "Kamulaştırmayı yapacak idare, kamıılaşğrma
veya kamulaşürma yolu ile ilzerinde irtifak hakh kurulacak taşrnmaz mallann veya
kaynakıEın snrrlannı, yüZöıçümünü ve cinsini göstert ölçekli planmı yapar Veya

g5



yaptrnr" deniıerek kamuıaşürma yapan h€r kuruluşa hariıa yapma yetkisi vermiştiİ.

5- Orman Kanunu 7. maddesi her tiiılü ormanlann ve bunlaın içinde ve bit§iğinde
kaıan taşınmaz mallann ormanlarla müştelek sınırlannın tayin ve tesbiti yeikisini
Orman Kadaslro Komisyonma vermiştir.

Sayn Prof. Dr. Hayreuin Giiöüz meslekler bakımından harita yapma ye&isini ince-
lemiş, bazı yönetmeüklerle mesleğimiz dışında ı.rıeslek gnıplannın harita yapma ko-
nusunda geniş söz sahibi olduklannı 1. I{afita Kurultayındaki konuşmasında deıaylı
olarak açıklamştır.
- Orman Kadastrosu yapımı için "Orman Kadastıo Komisyonunda" yer alan orman
mühendisi ve ziraat mühendisi yetkiıi kılınmştır,
- 3086 sayılr Kıyı Kanununa dayalı olarak çıkanlan yönetmeliğe göre loyı kenar çiz-
gisinin belirlenmesinde harita mühendisi ile birlikte inşaat ve jeoloji mühendisleri
yetkili krlınmışur.
-.Tescile Konu olan İlarita ve Planlaı Yönetmetiği'nin 2. madde,si hariE ve planla-

nn yapma yetkisini haria mühendisinç vermekle birlikte aynı maddenin 2. fikrasın-
rla koşullu da olsa yetkiyi Fen elemanlanna verme kapısı açık bırakılmışur.

Büitık Ölçekli rhIitalann Yapm YöneEneliğinin 5. maddcsinde "Büyiik ölçekıi ha-

ritalaın, kamu kurum ve kuruluşlannca yapılması ya da yaptınlması dunmlannda
yetki ve sorumluluk bir harita Ye kadastİo (geodezi ve fotogrametri) mühendisi taİa-

findan üstlenilir" denilerek ilk kez haıita mühendisi taruşmasız, orıaksn harita yap-

ma konusunda yetkili kılınmıştır.
Yönetmelikler belli hizmet için belirli yasalara dayalı olaIak standart ve krırallar
sapıayan yaz r belgelerdir. Yöneğneıikler çık4 noktasını yasa Ve tiiztiklerden alıf.
Ancak yasa ve tüziiİlerde yöneğnelik çıkama yetkisi belillenmiş ise yönetmelik çı-
kanlabilir. Ömeğn DSİ kuruluş yasasının 2. maddesinde harita yapma yapttİma yet-

kisi ve ilginçtir kadastro yaptırma yetkisi olmasına rağmen bu koİıularda yönetme-

lik çıkarabilmesi için aynı yasada bir hiiküm yoktur.

Bunun yarunda 3M5 Tapu Ye Kadastro Genel MudiiIlüğü Kuruluş ve Görevleri
Hakkında Kanunun 2/C maddesi ve 3402 sayılı Kadastro Kanununun 47d rnaddesi

uyannca yönğmelik çıkanlması hiikme bağıOmıştır. Nitekim Büyiik Öçekli Harita-

lann Yapım Yönerneliği bu yasalarla birlike 3194 salılı lmar Kanununun 38. mad-

desine dayanllarak çıkaİtılmrş§r.
Büyiik ölçekli tlaritaların yapım Yöneırncliği @ÖrüYY) Tapu ve Kadastro Genel
Müdiirlüğünün koordinasyonluğunda kamu kuruluşlan ve üniversite t€msilcilerin-
den otuşan komisyonlann çalışmalaıı sonucunda 3l Ocat 1988 tarihinde ıesmi ga-

zetede yayımlanaIak yüriiürlüğe girmişür.

BÖHYY'nin l. ve 2. maddesinde "Bu yönetmelik, büyuk ölçekli haritalann yapı-

mtnda standafl bfuliğini sağlamak ve bu harialan kadastral duuma getirmek; ülke
nircngi ve nivelman ağına dayalı ve ülke pafta Mlümleme sisteminde. yersel veya

fologrametrik yöntemıerle günün getişmiş teknolojisindcn de yararlanaıak topoğra-

fik nitelikli sayısal, çizgisel ya da fooğafik olarak yapılmasını sağlamak" denilerek
yönetmeliğinin amacını geniş olaıak belirlemiştir-
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BÖrrYY,nin 3 üncü maddesinde {Bu yöneEnelik, her tiırlü büyük ölçekli haritatann

yapımrna ve kadasu-at duruma geririlınesine ilişkin tetnik kurallan ve bu §lemleri

y"p- 
""y" 

yoptan kamu kuıuın ve kqruluşlannı kapsar" deniler€k hemen hemen

ı,u1-0, saydrğmız biitün kamu kııruluşlarmı kapsamı için almışnr, Aynca

bÖı+yy'nin'6/e madoe.sinde "Üçirncü derece sıklaşErma alanr; Kadasıro çalışmala-

n için kadsto bölgesini, imar çüşmalan ve belediye tel«ııik hizmetlcri için müca-

vir atanlan da içeren belediye smırlaıını kamulaştırma ve mühendislik pmjeleri için

harita çatışma alanınr en az 5 km taşan alandır. "d€nilerek bütün kamu kııruluşlannı

girendien haıia çalışma alanlannı belirlemişıir.

Geıek kamu kıruluşlannca ve gerekse TKGM'iince BÖtryY'nin ıam olarak uygu-

lanöğı söylenemez. Yasalann ve Yönetmelirlerin ilgiliteri kesin bağlayıcı yaıılan

,odır. Y"rrl, t ollann uygutanmasmda keyfilik söz konusu değildir, BÖHYY'nin

306 maddesi "125m ve Daha Büyük Ölçkli Hariıa ve Planlann Yapımına Ait Tek-

nik YöİıeEnelik'i yiıiirliikıen kaldırmaslna rağmen İller Bankası Genel Miidürlü_

ğü'nce hali kullanılmaktadır. Haria üıetiminde iki ayn yönğlmelik uygulamasının

olması, far*lı standan kullanılmasına neden iki ayn yönetmelik uygulamasının o1-

masr, faıklr standafl kullantlmasına rıeden olmalğa ve sekörümiızib kuşku ve gü-

vensizlit yaıatmakadır.

BÖtIYY'nin uygulamasının üç yü sonrasında aşağıdaki sonuçlar çı}anlabilir,

l- Tİpu ve Kadastro Genel Müdiirlüğü çı}arüğ genelgelerle yöneüneliğin esas

maddeterini çalışmaz duruma sokmuşür.

2- ller Bankası Genel Müdİırliığü BÖIryY'ini uygulamaya geçmeyerek haİita ıireti-

minde çift6 standaİüı neden olİnuşfuİ.

3- Kamu kuruluşlan BÖHYY'ni uygulanida kendisini zorunlu görmemektedir,

4- I-Iariıa üIetiminde sandaıl biiiği sağlanamamıştlr.

5- Ülke pafa ffilümleme sisteminb goçilememiştir.

6 Topografık kadastral nitelikli harita üetimi gerçekleştiıilememiştiı,

7- Miıkerrer harita yapımı önlencmemiştir.

BÖHyY'ği ile yakın ilişkisi olan Tescile Konu olan Haİih ve Planlar Yönetİneli,

ği'nin t. maddesi "Bu yönetsnelik; Tapu ve Kadasıro Genel Müdıirlüğü'nün yasala,

uyanııca yapmakla yiikümlü olduğu kadasEo, taPulama ve tapu fen hizmeüeri üşın-

da kalan ve özellikle;

a) İmar planlan, gecekondu imaı planlan, aıazi toplulaştırma planlan, oprak <lağı,

tım planlan ve benzeri planlar,

b) Kamulaşurma planları, srnırlandırma haritalan,

c) Hiikme bağlanmış harita ve planlaı,
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d) Özel parselasyon planlan ile benzeri diğer tescile konu olacak her dirlü harita ve
planların yapımı ile yelki, kontsol ve tascil işlemlerinde uygul4nacak esaslan kap-
sar" denilerek kapsamı beliılemiştir, Şimdi orİaya şöyle biİ dıırum ç*maküİdJr. YG
netrneliğe göre İlıer Bankası halüazır haİita iiretrnehedt. Bu attlıklaİ iizerine imar
planlan yap ınakta ve uygulaması sonucunda TEKo yönetİneliğinin 1. maddesine
göre TKCMne tescil için gıtmekdir, Burada TKGM hangi yönetmelik e§ıslannı a-
ramaktadır veya aram§tır. Üç yıl boyunca böyle bir uygulamada hiçmi tescil sorunu

çıkmamışnr ki kasaba harialan hala eski yöneüneliklere göre yapılmaktadır.

Bu konuda en büyiik zorluğu özel setör ç€knektediİ veya çekecektir. Bir nİengi
noktası değeri alabilmek için ba siiıü engel aşmak zorunda katan ve bu nedenle 2 -
3 ay beklernek zorunda ka.I8n özel sektöre bu benirn istediği yönetmelike göre yapıI-
mamış deniıse, kirnler sorumlu olacak?

Altıncı Beş Ydlık Kalkınma Planında ilk tesis kadastrosunun 10 yıllık dönem de bi-
tirilmesi hedeflenmiştif. Buna göre TKGM Tiırkiye Ytızey Ağ Projesini (tÜR-
YAP) deweye sokmaktadrI. TÜRYAP'ın geıçekleşrnesi muttaka BÖHYY'nin uygu-
lanabilmesi ile mümkundıır. Çünkü TÜRYAP'ıIı adlmlan büyiık ölçude BÖHYY'i g-

saslanna dayanmaktadır.

Kuşkusuz BÖHYY kusursuz olarak ortaya çıkmamıştıİ. oluştıırulan komisyonun
çalışması pek Verimle olmamışır. Sonuçla çok kısa siirede ç*anlan yöneğneük İaİ-
tışma yarağn§tr. Yönetnıelikte*uram (teori) ve uygulamanın (pratik) biılikteliği
tam olarak sağlanarnam§ııı. Kuramcılaıla uygulaycılann iş bölümü ve ilet§im ku-
rulrnası gerçekleşmemişıir.

Ancak BÖHYY'nin 305. maddesi bu aksaklülann giderilrnesi için otanak ıanımak-
tadır. Bu maddeye göre aksayan, uygulamada sonuç vermeyen, kuramsal hatalar içe-
ren maddeleri değiştirmek otasıdır. Bu konuda ilk adımı tlariİa ve Kadastso Mtıhen-
disleri Odası atmışEr. Tıakiye Yi2ey Ağ Projesi BÖt{YY'ye değiştirilmesi, eklen-
mesi, çüanlmas gereken hususlar hakkrnda bir rapor hazırlayıp TKGMhe vermiş_
ü. Bu raporda TÜRYAP'Ia ilgili 9 maddenin değiştirilmesi ve 5 yeni maddenin ek-
lenmesi önerilmiştir.

sonuç olarat haIita iıretiminde ulumun sağlanması, sektörıimüzd€ kanşıklığa ve
kuşkulara meydan verilmemesi için yöneğnelik uygulamasında biİlitleliğn sağlan-
masında tüm kamu kurumlan ve tüm yöneüciler, tüm uygulayıcılar hsaca haİita se-
ıtkiimiiz daha duyarlı daha sorumlu olmalan gerekmetedir.

BAŞKAN_ Teşekkiif ederim.

Ben Sayrn Andaç Kaynak\ en sona bııakum biterek. Andaç Kaynak, benim bitdiğim
kadanyıa Büyiık Ölçekli Harita Yapım Yönetmeliğini en çok uygutayan özel sektör
temsilcimiz. Kağızman ve Aı,alıkıa kadastro yapğ, halen Hosaran karİasro§u ü ken-
disinde. Ayn zamanda Sayın lpek in değindiği gibi çifle slandanla çalışıyor. Yani,
bir taİafİan Büyiü Ötçekli Haİita Yapım Yöneuneıiğine göre Kadastro yapıyor, bir
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taraftan da nler Bankası ihalesine giıerek, İller Bankaslna iş yapıyoı. Acaba bu iki-
sini birlikte yorumlayabilir mi bize? Nedir Büyi.it Ölçekti tlariıa Yryrm Yörıeğneli-
ği? Niye l25001ük ve düa Büyiik Ölçe*li Haıita Yapım Yönetırıeliği? tkisinin aıa_
sndaki ilişkiyi kıı:abilir mi acaba Sayın.Kaynak?

ANDAÇ KAYNAK- Teşekkiir ederim sa},ın Ba*an. Değerli arkadaşlaı biz yırbrca
i€k biı yönernelitle çal4manın özlemini çektit ve 10 Nisan 1974 ylıııda yayınJa_
nan 12500 ve daha Büyiik Ölçekti Harita Yapım Yönetmetiği bize bu firsa[ tanr
gibi olmuşnı. o yönetİnelik çıkıığr zaman ilk önce Tapu Kadastro Genel Müdtıdüğü
o yönetrneliğe alışama&. Uzun siLe gene kendi yönetmeliklerince çalrşmay yeğle-
ü. Şimdi de bunu ler Bankası uygulamıyor ve biz, hepinizin ifade ettiği gibi, bir
çifte standaila karşı kaşıya kaldık. Vallahi beyler, ben hiç kimsenin vatandaşı böy-
le çifte standartla kaışı ka§ıya bırakrna hakkı olduğu inancmda değlim.

fuer Bankasının kendine göre savlan var. Burada onlardan hiç kimse olmadığ için
onlan, bilemiyorum, belki savunma durumunda ben kalacağm. Efendim, o da..

BAŞKAN- Sayın Kaynak, İller Bankası'nm kendisini sawnması, gayet aabii, kendi_
si ıarafindan yap abilt. o konuyu ayn biı olay.

ANDAÇ KAYNAK_ Efendim, şimdi orıada iki tane yöneımelik var. Bu 10 Nisan
1974 taıihinde yayımlanan yöneEneliğin 415 ıncı maddesi diyor ki, "Bu yönetİneli-
ği, Başkanlık (tapu ve Kadastro Genel Müdiİlüğünü tedvirIÖ görevli Devlet Bakan-
lığı) ilğ İmar ve İsk6n Bakanlrğı yilrütiir" diyor. 409 uncu madĞ§inde de, ''Yönet-
melikte yapılacak değ\ikliklerin yapılması, madde eklenmesi, ç*aflılması, yoıum-
lanması, fü bakanlık tenisilcilerinin orak karanna bağlıdıı" deniyor. Şimdi, bahyo-
ruz, bu yöneğnelik bir tek batan imzasıyla çıkıyor. Bilemiyorum, bu bir hukuki so-
run gibi geliyor bana, kim haklı, kim haksız onu bilemiyorum, Yalnz, bu yönetme-
lik mudaka, çok çok iyi iftelerle yola çıkılarak hazırlandı, iyi niyetle hazırlanü;
am4 şunu açftca itiraf edeyim ki, yangından mat kaçırırcasına hazrlandı. Şunu da
söyleyeyim ne kadar "Hayır" deılerse desinler, kapalı kap ar arüntta hazırlandı. Hiç
elinizi kaldrmayn Sar.ın Yüksel Aiın, defalarca başvurdum arkadaşlara, "Yahu şu-
nu bir açın, biı görelim ne yapıyorsunuz, ne ediyorsunuz?" diye, saklanü ve ben bir
yerde çok şanslr adamım. Bir yerde iki arkadaş oturuyorlar, ellerinde yönetınelik.
"Şunu gıdım gıdım saklıyonunÜ, açacağm bir sayfayı, parmağımı bir yere bastra_
cağun ve yanlış bulacağım" dedim ve açıüm, Allah büyiik.

Evet, bir baskı hahsı, dizgi hatası olabilir; ama, o müdahaleyi yapmazsam b'ir yönet-
melikte o madde aynen öyle girccekti, milleün çatısını deıecekıerdi. Çatl Ve şerifiye-
le.re konulan tesisin boyunu 50 sanüm oıaİak yaz mışlardr.

Gene bir iaıihte, bir arkadaşımrzın odasrndayım ye matbaacı getirdi, basıyorlaı yö-
netmeliği. Yine, "Gene, bakın, yanlışlıklar yapıyorsunuz." "Yok, yaptığımrz yönet-
melik doğrudur" dendi. "Açınrz, nivelmandaki tecviz formıilüniin alündaki aç*la-
mayı. Orada ne diyorsunuz? İki nokta arasındaki kod farkını mı söylüyorsunuz, yok-
sa kot farklannrn mutlak değer toplamını mı söyliiyorsunuz?" dedim. İki nokta ara-
sındaki kod farkını söylüyorlardı, yanlıştı. Neyse, o müdahelemle düzeldi.

Yönetmelik, bakın, lekrar tgkraI söylüyorum, mudata iyi niyette ele alındı, iyi ni-



yetle yapıldı; ama, şöyle bakıyorum, baştan sona kadar tutaİsızl*larla dolu. Koydu,

ğu tecvizler... Bakın, özel sektör neden yakınıyordu? Özel sektör neden yakrnıı?

Tecvizterin sıklığrndan, darlığından yakrnır. Ben aksine, burada konulan t€cvizlerin
son derece (laıge) olduğundan yakrnıyorum. Biz bu ıecvizlerle haria yapmıyoruz.

Biz bu haritalzırı, bu t9cviz içerisinde hariıa yapa$ak, o haritanın alüna ben imza al-

maktrn çekinirim.

Burada ufacık bir araştıİma yapğm. bunlan ukdim edeceğim, karşılaşunnz.Böyle
bakıyorum gerek dizi nirengide, geıek poligonlaıda, yeni gedrilen FS, FQ'lan karşı-

laştınyorum. yapüğımız şeyleri bunlaİa koyduk, araşurdırn. Efendim, FQ'larda ko-

nulan'tecvizlerin neredeyİe beşte birinde; Fl-'lerde konulan tecvizlerin ilç ıe biıinde

çalışıyoruz biz ve bunlan rastgele şeylerden seçüm.

Tecvizler böyle iken, aİkadaki kontrol mednlerine bakıyoruz. Eğer, bu tecvizlerle iş
yapaısak, aıkadaki, konrollaıdaki olan şeyleri gerçekleştirmemiz olası değil. Biı ki-
lometre içerisindeki taİamayla, kutupsal koordinat yöntemiyle yapılan çalışmalar a-

raşğnh deniliyor. Poligon için, ortalama 7 santimetre ianınıyor. Burada ise, 40 san-

timetrenin üzerinde tecvizıer getiriliyor. Bu tecvizleıle çalışıp da, o kontrollaİda na-

sıt yi\z iımüziin akıyla ç*acağız, bilemiyorum.

Nircngi kawamına değinmek istiyorum. Bir şy ya nirengidiı, ya nirengi değildiı.

Dizi nirengi olayı: Dizi nirengiyi biz tamamalayıcı nirengi olarak görüyoruz. dizi ni-
rengiler tekniğin veıdiği olanaklaıla, son derece süratle ve bu tecvizlerle değil, bi-
zim alıygeldiğimiz ve şimdiye kadar uymakta olduğumuz tecvizlerle son derece

sa$ıklı niıengilerdiı ama, orada ancak tamamlayıcı nilengilerin, yani gerek dört

noktadan ileriden kestirme, gerek kaşılıklı gözlemlerle oluştunlan nilengilerin ya-

pılamadığr yerıerde öneriliyor. BiZ ise, artık tekniğin bu olanaklanyla dzi niıengile-
rin alşgeldiğmiz göztemlerle yapılan tamamaıayıcı nirengilerin öniıne geçmesinin

siirade yapııacağını söyIüyoruz.

Yönetİnelikle bize en ters gelen, kenaİ ölçmeleri. Baz kawamı bu yöneünelikte tiim-

den katdırıldı. Baz diye bir kavram yok. Onun yerine kenar ölçmeleri ştirildi. Yö-
netıneliğe bakryoruz, maddesinde diyor ki, "Kenarlaıın i.içte biri ölçüliir." Yönetİne-

liğe eklenen ömeği var. Ömeğine bakıyoruz,40 kenarda 8 ölçülrniiş,beşte bir. İs-

tanbul şubemizin hazrladığ, şuna bir örnek kanava konulmuş; 30 kenann 27'si öl-

çtilii. Beyler, işimizi, gücümüzü bırakacağz, boyuna açı ve kenar ölçeceğiz. Peki.
biz ne zaman poligon ölçeceğiz, ne zaman deay ölçe.eğiz?

Ötçülerin katibrasyonu mutlaka aletlerle yapılması öneriliyor. Tiİkiye'de galiba bu
kalibrasyonu yapabilecek bir üniveİsite var, bir de İller Bankasr'nın Gölbaşlndaki
ı.esislleri vaİ.

ANDAÇ KAYNAK- Şimdi bilemiyorum, baz kavramı Zaten kalmaü. Peki, bu işi
Tapu Kadastİo Genel MüdüItüğü iistlendiyse, bunu ne zaman kuracak, kim yapacak

bu kalibmsyonu? Sonıa, bu yönetmeliğin getidiği bir şey daha var. Yanl, apalama-

dan, yiirümeyi öneriyor. Tapu Kadastro Genel Müdiirülüğünün 450 civannü birimi
var. Şimdi bakryoruz, l99l yılında sağlanacak uzakl* ölçerler, to[at sraüonlalla bil-

650



65l

likte, ancak üçte birini lesis edebiliyortar. Şunu söyleyeyim: Özel sektör olarak biz,
Alla}ı'a ştikür, yemeyip içmeyip, elektronik donanımlara sahip oldü. Bu hazıı,zı
ama, kendileri hazır değiller. Bizim çalışmalanmızı kontrol edecek donanımdan
yoksunıar.

Üçiincü boyut getiİildi. Tapu ve Kadastıo Genet Müdürtüğünde kaç tane nivo oldu-

ğunu sormak isterim. Hcmcn bir genelgeyle üçüncü boyuttan vazgeçi|Ü. Bu yönet-

meliğin en büyiik şanssıZlığı da buİada. Bakıyorum, 1974 yılında çıkan yönetrnel!

ğe, işte hala daha İller Bankasl ısraİla kullanmaya devam ediyor ve yıllarca haİitalaİ
y6pıldı. Ben, yaptığlmız o hıırilalaıın da son deıece sağlıklr olduğunu iddia ediyo-

rum; çiinkü, oradaki tecvizleI, bayağı bayağ dar tecvizlerdi, biz orada tecvizleıden
yakınıyorduk. O yönetıneliğin elbette değişmesi, giinün te}nolojik koşullanna uy-
'durulması gerekiyordu. Bakanlü genelgeleriyte bunlar yapıldı. 1978 yılında uzaldık
ölçelıer devreye sokuldu, işlerliği oldu; ama, şu yönetmeliğe bakıyoruz, ç*tığl gün-

den itibaren bu yönetrneliğe sahip çıkan müessese, kendisi bu yönetmeliği delrneye
başladı. Hatta, yönetmeliğen üçüncü yılında haa bu yönetmeliğin maddelerini tartı-

şıyorsak, bu yöneırncliğin elbctıe bir şyleri var.

Sonra, çok güzel bir pğe o_rta yere geürildi, Türkiye Yiizey Ağı Projesi. Bu proje
yapıhrken, bakuk, ettik ki, bu yöneımeliğin birçok maddesi o projeye cevap Veflne-
yecek, değiştirilmesi gerekiyor. Bilemiyorum, öZü şu: Bizi tek yönetmeliğe kavuştu-
racak çabayı bckliyoruz. Birileri otursun, bize tek yönetmelik hazırlasın.

Elcştiri faslında aynca söz vercceksiniz, daha epeyce söyleyeceklerim var.

BAŞKAN- Sayın Andaç Kaynak, zaten baştan beri elcşüri yapıyorsunuz.

ANDAÇ KAYNAK- Başka bir şy yapmamı da beklcyemezdiniz benden, onun için
söz veıdiniz.

DAŞKAN- Gayet tabii, söZ verdim. İkinci nİda eleştiri almayacağm sizden, öneri a-

lacağım.

ANDAÇ KAYNAK- O zaman izin verin, eleştirilemin hepsini söyleyeyim.

BAŞKAN- Kısa sllıede tamamlamanızı rica ediyorum; çünkii, bize ayrılan siir çok
az.

ANDAÇ KAYNAK- Pilye çok giizel bir tesis.

BAŞKAN_ Öneri ise, ikinci tura bırakın. Yani, Pilye öyte değil de, Böyle olmalı d!
yorsanız, öneri o.

ANDAÇ KAYNAK- Hayır efendim, onu demiyorum; ama, eski nokulaıa niye pil_
ye koymuyoruz? onu merak ediyorum. Kontrol mühendisi nezaretinde eski nokta-
larda mutlaka pilye konulmah.



Bu yöneğneütto, trigoııoneııik yilkseklik sapıanınasına ilişkin maddeler yetersizdir,

açıklayıcı değldir, uygulamaLlan uzaktı.

Niıengi beonuyla, nivelman betonu faıklı boyu ardır. Bunlann ikisinin aynı boyula

getirilmesi ve onlann alffia konulan, havuç diie ıabir eniğmiz le.§isler anrk tiimüy_

le taldırılın§Eı. Ben bile, ebannı ununum; oıların kaldırılması gerekli niıengi ra-

saılcı bakıyuuz, üşageldiğimiz klişlerin dışnda bir klişyte $*irilm§tia ama

şuraya konulan örııekıe gğıe esld klişeyle ıağbet edilmiştir. Demek ki, doğnısu odur

ve rasatlann biı Lonııolu Yaİdrİ. nfu€ngi ra§aüğr, toplam kontrouan, silsilğ kontrol-

lrı, bunlosız rasat oırrıaz, bunlarsız ömek olmaz. Bu konEollann onlara mutlaka

getirilmeleri gerekir.

Sonra ili saniyelü aht hıllanıp, biı saniye okuma öneıiliyor, buna da aklrm ermi-

yoı. Bugün bir saniye okuyan aleıler son d€rce yaygındır ve biz nirengi gözlemleri-

mizde bunlan t€rcih €deriz.

Bir de Tüıtiye de çot yanlış bir uygulaırıa var: Total sıationlaıla nilengi ra§atlan öl-

çii,lmektedir. Total statioıılarla nirengi ra§a! yapılmaz.

Betki, şimdi yeni elektronü teodolüller, ancai daha bugünlerde Tiirkiyele girmeye

başladı. Ondan da daha hiç kimsenin aldğnr bilemiyorum. Total staıionlar elektro-

nii ıateorneğedirler, ıeodolit değldirter, bunların nirengi gözlemlerinde kullanıla-

mlyac4ğr inancındayım.

Efendim, poligon kgnarlannth 350 metreye kadaİ olanaklaI İanıruyor. Ben 350 met-

İenin, kişiset gtirüşirrn olarak, çok uzun biı mesafe olduğunu söylüyorum.

Gerek niıenginin, gerek poligonon sık tundmasrnda çok büyiik yarar göriiyorum.

Bunıar bizim iı€lebet mütaç olduğumuz referans noktalarıdlr.

-BAŞKAN- Saym Kaynak, zannediyorum, bunlal hep öneridir. Yani, 350 metre ol-

masn da 300 metre olsun, öneridiı bu. Öyle olmasın da, böyle olmasrn, öneri. İsor-

seniz, ikinci ğ]ra brakrn, öneri olsun.

A}aDAÇ KAYNAK- o zaman, peki. Nirengide hemen bir py siıyleyeceğim. Şim-

diye kadar alştığmız lm heklaıa 3 nirengi tesis editiyordu, evet 3 nirengi belki

çoktu; ama, lm hekiaıa 1 nirengi de bugiln çahşmalarımıza ke§nlikle cevap verme-

yecektir. Bunun olma$ gereken ölçüsi.l, minumum 100 heklara 2 nirengidir.

Kod nokıası... Minumum 25 nokta önerilmiştiı. 25 nokta, öyle arazi vaıör ki, 50

kod noktasıyla çıkmaz; ama, bugiin Konyu ovasİna ü 15 tane kod nokasıyla gayet

rahaıl*la, son derce sıhhatli harila iiretebilifsiniz.

Bilemiyorum, bundan sonra öneri bölümi.ıne söyleyecek laftanm kalü mı, kalmadı

mr? benim söyğeceğimin pek çoğunu Muhittin aİkadaşımz söylediği için, notla-

nm ondan da kanşn. Eksik olmasrn, o da özel sekıör adna bir yığuı eleştiriler yapn.

Teşekkiıf ediyorum.
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BAŞKAN_ Ben de ı€şekkür ederim. zamanımız ıiı$ü onuğu bin, itinci tuıdı sa_

ym konuşmacılaran siirelerini 5 dakita ile kısıtlamalannı rba e<ıeceğim; aksi İıldir_
de, salona söz hakkı kalmayrcak. Bu nedenle; sttseye son d€İEce riay€ı etrıct kosı_
luyl4 ilk sözü Sayın Yalvaçh vğiyorum. Kendileri 3 aiaüşmızı da dinlediler.
Heıhalde ilgili notlan da atdılar. Yanıtlayacağı, cevap verrııeL iseycceği bazı konu_
lar vardır. Önerilerini de dahil eunek iizere, §at!ı başlm olaıal, lüücıı 5 d-ı.itr için_
de kıstlı kalmak kayüyla. Buyurun Sayın Yalvaç.

İLHAN YALYAÇ- Şimdi, düşey yer kontrol nokta|an için nivo aletinden söz edil_
di. Teşkilaımza ewelki sene l30 tarıe nivo al*i, yani kilomet* bir milimetre
prezesyonlu, yani standart sapması olan nivo aleti temin edildi ve bütiin kAdg§ı-.
ro müdiirlüklerimize bunu teırzi etıik, düşey yer kontrol nolıalaımın tesisi açısın-
dan.

Sayn Andaç, tespit ettikledmiz kadanyla, eski nokıaıarm piıye olarak yapılmas, ih-
ya edilmemesi söz konusu ediliyor. Bu hakikaten bizce de uygun olan bir öneri. Za_
ten yönetrneliğin bunu engelleyici bir hususu yok. Gayet iyi olur iabü. Bir haıitanın
yaşyabilrnesi için onun dayanağı olan nirengi noktalannın yaşamiısı lazım yaşaya_
bilir duıumda olması lazım. Bu bizim için de gayet uygun.

Dördi.ıncü sorusu, trigonomenik yiiksekl.ikle ilgili yöneırnelikıeki bilgilerin eksik ol-
duğundan söz etüler. olabilir. Yalnız, tabii bu bir yönetİneliktiİ, ders kitabı değl_
dir.Bunu da burada vqgulamak lazrm.

Nivelman noktası tesisleri... Şimdi efendim, bD bu yönetmelikleri hazrlarken, Türk
standartlan Enstittıtüsünden standart hale getiİilmiş olan bazı sıandartlar vaıdır ve
bu sandanlara uyarak, gerek nirengi ve gerekse nivelman noku]annırı boyuüannı,
şekillerini oradan ald* ve hatta, sözi.inü etıniş olduğu klişleri de sandartıarla u-
yumlu olabilmek için aynen oradan aktard*. Ancak, gördiik ki, yöneEnelikte top-
lam konrolu, bt doğultunun karesel onalama hatasını hesaplarnaya bu çizelge u-
yumlu değil. zaten, yönetmelikte bununla ilgiti hfüüm de var. Çizeğeleri Genel
Müdiirıüğiin onayıyta değiştirmek st z konusu ve biz bunu değ§üdi! yaygmlaştın-
nz, diğer kuıumlar da, bundan o şekilde istifade edebilir. Yani, bir doğrultunun ka_
resel onalamasını, hatasını hşaplayabilecek biçimde düzenlenmiş olan çizelgeyi o
şekildeyaygınlaşunbiIiriz. l

lki saniye okuyan aleüer konusu. Teşklatımızda, ki özel sektörde de boyle; klasik,
teodoıit alederi, vaktiyle iki saniye hassasiyetinde idi ve eski yönetmelikte de bu_
nunla ilgiü hiiHim vardı. Kenarlan 3 kilometreden uzun mesafesi olan noktalann ra-
satlan bir saniyeyi doğrudan öıçen aletler hfümü vardı, diğerlerinde iki saniye idi.
Tabii ülkemizde yoğun mikarda bu şkilde alet var. Bir yönetrnelikte bir saniye şr-
tı getireret, bu kadal milli ekonomiyle ilgiti olan bu aleüeri hizmet d§ı bırakmak, e-
konomik bir olay değildiı. Zaten, nir€ngi rasatını iki saniyeyi doğrudan ölçen alette
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ölçseniz veyahut da bir saniyeyi doğrudan ölçen aıetle ötçseniz ne fark edecektir?

Yani, sonucu ne eıkileyecektir? aslında, o da tarnşılır, aslında taflışmaya bile g€rek

yok. ondan dolayı buradaki diiz€ni değttiımeden, bu yöneuıeliğe o şekilde akıar-

dık; sırf bu alederi himıeı dışı bırakmamak için.

Total staıion iıe nirengi rasatlannlnın yapılamayacağını, biz de aynı fıkirdeyiz; zaten

biz onun için nirengi §erincle kultanılsın diye, uzuntuk ölçer aldık. Sırf bu §te kul-
lanılsın diye 25 lane uzunluk ölçer aldık; nirengi kenarlarmın ölçillmesi için. Aynı
iıkirdeyii ve bu fikrimizde de, düşüncemizde bir değişiklik yok Sayuı Andaç'la.

Poligon kerıarlannın 350 metİenin uzun blduğu konuma gelince. Şimdi Sayın An-

d4 350 metse uzun diyor; ama çok yİygın bir şkilde, 350 metre kısa diyorlar. Ne-

den diyorlaı? elimizdeki uzunlü ölçerler, total stationlar iki buçıJk kilometreye ka-

dar me.safe ölçüyor.Bunun çok eleştirisini aldrk ve buna direndik, 350 metseyle sr-

nırtandıdü. Sayın Andaç diyor ki, '350 meıre uzundı.ır," Bundan memnuniyet duy-

dum. Hiç olmazs4 bizi bu konuda haklı bir duruma getirdi.

BAŞKAN- Sayın Yalvaç, ben sevimsiz bir yönetici oluyorum;.ama, lütfen toparlaı

mrsınz?

İırnx vlıvağ- Ben şimdi sorulan teker teker cevaplıyorum. 100 hektarda 1 ni-

rengi yerine, 2 niıengi hafita alanmda konusu. Olabilir. Bunda katı bir düşiiıce içeri-

sinde değitiz. Eğer, ihtiyaca yedyorsa, yalnız bunun etüdünü yapmamız lazım tabii,

bu siirpriz şeHinde gelen biı soru qlduğu için, etüd yapmadan l nirengi yeterli mi-

dir, iki nirengi mi gerekif Bunu şu anda cevaplamak istemiyorum.

Tafsilat nokta§ olarak, 25 noktanın az olduğundan v€yahut da fazla olduğundan,

herhalde ben öyle not almışun. Bf, eski yöneuneliğin hükümüntin aynıdrr. 25 nok9,
ıafsiIat nokıası, tabii diizgiın olan arazide genel kurallarda ölçülecek nokta sayısıdr.
Arazinin enge6e duıumuna göre, arazinin karakterisüt noktalanrıa da afsilat nokta-

§ı alınacağ yöneüneıihe betirtilnişft. Burada, bu yönetmeliğin eski eamül haline

geımiş biİ usulü değişiımemek için 25 nokta qlaiak koyduk. Eğer deniyorsa ki, "25

nokta fazladır." o zaman onu da düşiiniiiz. Tabii, genelde bir düşünce olması la-

zlm.

Evet, benim trspit etrniş olduğum sorular herhalde bu kadaIdı. Eğer, aıladığım bif
soıu vısa, onu da cevaplamaya çaLşayım.

BAŞKAN- Teşekkıir ederim Sayın Yalvaç. Sayın Aksoy, yönetrnğliğin yapımında

katkmız büyük, biıakım konular da ileri sürüldü. Herhalde cevaplayacağınız ve ili-
risi için öneride bularıacağlnız konular var. Gen : de siireyi de aşmamaya çalışaıak,
ıiltfen buyrun efendim.
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PROF. DR. AHMET AKSOY- Teşekkilı ederim Sayın Başkan. Önce Kurulay
Düzenleme Komisyonunun diyelim, yönetmeüğe itişkin böyle bir açık oıırum dü-
zenlemesi çok olu, ,lıl; fakat, görüyorum ki, fevkalade hsa bir zamana sıkşğİlmaya
çalşlm§ bu öneı ,ionu. Çünkü, kanaatimce, hazrrlanan yönetsnelik, harita Ye ka-
dastro sekıöriınde reform niteliğinde yenilikler, değşiHikler, ilkeler getirmektedir.
Aradan 3 yıl geçmişür ve özeltikle uygulamada bu yönetmelilkle doğrudan temas
halhde olan meslektaşlanmızın yöneünelik hakkında göriişleri vaıdır, kabul ettikle_
ri hiikümler vardır, aylon bulduklan noktalar vaıdrr. Bunlann çok daha gen4 biI z2-
man içerisinde tartışıImasr, saruyorum çok gereklidir.

Ancak, bu yönetrneliği çıtaran, sahip çıkan Tapu ve Kadasro Genel Müdiirüğii bu
nedenle, Tapu Kadastro Genel Müdaalüğü önceliİl€, yönetmeliğin üyguIanmasında
oÜğanüsıü ütizlik göstermesi gerekir. Bunun yanında. 1ukanda da, biraz önce siiy_
lediğim ğbi, reform niteliğnde olan ve gerçekten sektörümiize ve çalışanlanna say-
gınlük kazandmcak ilkeleri taşıyan bu yönerneliğe meslektaşlarımızın sahip çıtma_
sı gerekir. Ayrntıya girerek, bu ilkeleri zayıf göstermenin anlamh bir ğrişim olaca-
ğını, anlamlı bir iş, eylem olacağını sanmıyorum. Elbirliği ile taı§şmaliyz, uygun
gelmeyen noktalan hrzla değştime olanağımn var, değiştirmeliyiz; ama, hedefim!
zi akılcı ve'açık- seçik bir biçimde belirlemeü; üirn kamu kurumlannın, tüm meslek-
ğışlanmızm ve başta Tapu ve Kadastıo Genel Müdiirlüğünün bu yönennelik ilkeleri_
ni ayaklar altına almayacat bir daıranışa girmelerini sağlamalıyız. Mutlaka değişik
kurumlann kendilerine göre, bu hizmet sek$riindeki faaliyetleıini yönlendirmeleri
yahut şekillendimeleri bizi her zaman zayıf düşiirecektiİ. Bunun elbirliği ile önüne
geçmeliyiz.

Şiqıdi, teknik bazı a)mntılaİ var. Ben, gerçekien bu şekildeki tenkiıleri çok olumıu
buluyorum. Ömeğin, Andaç Kaynak Bey bazı noktalaıa değndi ve tecviz hakhnü
bazı eliştiriler getirdi. Tecviz yanl§ anlaşılmamalı. Teıvu, samimi olarak çalışanı
sıkıntıya soİmamak için konulmuş bir sınırlamadıı. muüaka tecviz sınırlannda iş
yapmak diye bir ş€y söz konusu değil. Zaten böyle olmaması gerekir. Tecviz, nor-
mal ulaşılan sonuçlann 3 kah, yani bazı teorik değerlendiımelere göre, normal ula-
şılınası gereken doğruluğun 3 katıdır. Yani, 30 santimetrelik bir tecviz varsa, biliniz
ki,8-10 sanümeıre ile ulaştığmız biı sonuç, norma| bir sonuçfur. Mutıaka tecvizi
zorlamamak gerekir; ama, buna ka§ılık terviz tuunuyor diye, hepimizin bildi§ bazı
suni çözümlere giEneyi de, bu suetle tecvizi biraz daha aç* bıraİarak önlemiş olu-
yoruz. sonra bu, sadece Türkiye için düşüniılmüş sınırlaİ değildir, bu sınrılar ulus-
lararasr ye bu hizmeüeri fevkalade disiplinli ve ciddi yapan ülkelerden alrnmış ör-
neklerin bize uyaılanmasıdır. rfuüa, biz, eski yönetmeliklerde bu tecvizler çok daha
dar tutulduğu için, aldığmrz ömeklerde daha geniş sınulan biraz dantEnak zorunda
kaıalık, bir ara çözüm bulmaya çalı§tlk.

Dizi nireniği; dizi nirengi, geıçekten yonetİnelikıe öngörüldüğü gibi kullanılmalıdu;
yani, nirengi ıesis edilmeyen yerlerde, orınanlrk aıazilerde veya buna benzer sıkıntılı
durumlaİ yaratan topoğrafik btilgelerde.
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Dizi nifen8i rı€den ı€İcih edilmez? Çtinkıı, bu çaırşmalalda ön8ön eı standarda u-

Iısnat &in geıekli ötçü ç*ıuğı]nu sağlamaüğ için. Bunun teorik biı nedeni vardır.

Ymi, ölçüler biöirini kontol etmelidir. Bu esasıan aynlmamız müm\iin dgğildiİ.

Poligmtaıda ise, polison biçiıninde ilıetilen dizi nirengilerde ise, ölçiiler birbirini
fcvtalade zayf konEol edğl€r. onun için ba yerde haa vaİs4 bu hatanın nerede oı-
duğunu lokalleştinnek miımk'ıin değildir ve tecvi2i aşan durumlarda, o tecviz altında

ulşınak için bazı suni zorlamalar da fevkadalade kolay olınaktadır. O yilzden dizi

nirenğ tercih edilecek bir şy değildir, zorunlu olunmadığı siirece.

Kenar ölçmeleri, eskirten baz biçimincleydi, doğru; şimdi ölçü olarak Ğngelemeye

sokulmalrdır. Bu da bizim icarmz değildi4 çünkü, kenaİ ölçmeleri ölçüdıİ. Rast-

hnEsal bir olayü. tlatalı, daha doğrusu teorit olaİak haıaıı bir ölçüdiir. Bu nedenle

ryı ötçüleriyle kenar ölçüleri arasmda da herhangi bir teıcih yapmak mümhin değil-

dir. Her ikisini de aynı şekilde öıçii olarak kabul etrnek gerekir. Bu da çok doftl bir

şydir. Bunun tersine bir şey düşünmek zaten kesinliıde mümkiin değldiı.

Çok sayıü kenar ölçmesi; asıl bizim sonınumuz olan ölçek homojenliğini sağlamak

içindir; çtinkü, düşüniinirz ki, niçin açı ölçülür, niçin kenaİ ölçüliiı? Nokalara kmri-
nat bulmak için. Koordinat ölçektir. Binaenaleyh, ne kadar çok kenar ölç€rseniz,

nolıa toordinatlannın birbirleriyle komşuluk ilişkilerini o kadar sağlrklı kurumuş o-

lrır§unuz ve elde eltiğiniz sorıuçlar da o derece güvenilirdir.

Poligon kenaılannın 300 metreden uzun olrnasl, krsa olmasr; onu goçiyorum

Baz ayarıan, eveı elektronik uzakllk ölçerlerin mutlaka, gereğine uygun bir biçimde

zaman z:ıman ayarlanması gerekir; çiinkü, bunlar zaman içerisinde hem ölçek deği-

şiHiği gösterirler ve her şeyden önce yansltıcı reflektörlerin merkezsizlik hatalan

. vardır, her reflektörde vardr. Bizim denemelerimize göre, 15 sanümetİ€ye ulaşan

reflektör merkez kaçıtİklan vardır. Bunlaİı tespit etİnek lazım gelir. Eğer bunu ya-

pamazsanz,iabii ölçekte çok önemli hatalr sonuçlara vaımış olursunuz. Ülke ağına

bağlı olacğna göre, ülke üiıdaki ölçekle, çizim kenarla, kenaI ölçüsüyle oluştur-

duğumuz ö§ek biıbidyle tutarsız oluısa, ttİn ölçğıele diizelEne olaıak gelir ve tabii

burada da yine, komşuluk prensibine uyulmamış oluı.

BAŞKAN_ Saym Aksoy, ben burada bir saptama yapmak istiyorum. Kalibrasyon a-

yannı, benim bildiğim kadanyla Tükiye'de biı tek İstanbul Teknit Üniversitcsi ya-

pabiliyor. Özek sektöı'ün elinde de son derec€ çok alet vaİ. Kapasitg olarak cevap

verebilecek durumdamı tslanbul Teknik Üniversitesi laboıatuvaır; yoksa, yeni biı
çözüm mü bulmak lazım?

PROF. DR. AHMET AKSAY- Tabii bu soruyu soıduğunuz için teşekktır ederim.

Biz, hizmeıler için, bu hizmeüeri biraz da üniversitenin yiirüğnesi gereken hizmeder

olaİak görerek, ttimü de si.irekli değişen yöntemler var; her ölçümiın, özelıikle haıa

irdelemesinde bazı yeni durumlar oluyor. Biz, iki baz oluşturdü. Birisi, 5 nokai,
üniversiE baııçesindedir ve 620 metre uzunluğundadır. Bu bir tatometre, elektronik



takometre gibi kısa mesafeli elektonik uza*İk ölçefl€rin kalibrasyonu içindir. Bir
de, 8 nokİatı, 5 kilometre uzunluğunda, yine lsanbul civannda, uygun bir yerde baş-
ka bir ayaı bazı oluşturduk. Bu da uzun menzilli ve bizirn son &rece s*laş!ıma i-
çin yapacağımız ıemel ölçüleri mesafeli uygun biİ bazdlr.Töü, bizim laboatvurau-
mız bu tiır ayaılamalan yapmaya yetkilidir, sayı ve kalite yönünden. Tabii, bunu
biz, bu tiir çalışmalan inhisanmz altına alma düşiıncesinde de değiliz. B§ka yerler_

de de başka bazlar kıırulabilir; ama, bu bazlann kurulmasında bazr ince nokıalar vaı-
dıı, gelişi giizel olmaması gereka. onu dazaten meslektaşlaİmu, bununla yaloıdan
ilgili olan meslektaşlanmız bilirler. Başka yerde baz kurulması için yardımımz da
olabiliı; ancak, biz bu bazları ölçeklendirdik ve çok hassas, çok prezisyonlu uzaklrk
ölçole, yani milimetrenin ondasına kadaı doğruluk sağlayan uzakik ölçellerle öl-
çeklendirdik. Böylece herhangi bir elektronik uzaklıİ ölçerin, öıç€k kontroıünıın bu
bazlarda yap ması mümkiin oıuyor bu suretle. Teşkkiir ederim.

BAŞKAN- Ben ıeşkifu ederim. Sayın İpek, ilave edeceğiniz bir konu var mı?

MUHfTTtN İPEK_ Şu sorun orıaya çıkıyor: Bu yönetınelik uygulanmalı mı? As-
lmda böyle bir soru gündem dışdır. Yöneğnelik uyguıaması zaten zorunlu ama, ku-
sursuz değl bu yöneEnelik... olabilt. zaEn binz tnce sayın Hocamız Aksoy'la uy-
gulayıcı Kaynak Ağabeyimiz de çok enterasan bir şey sergilediler şugda- Yani, ku-
ramcılarla uygulaycılılar, bu tip taİüşmalafla eksiklikleri ortaya çıkarabilkler. Ben
bunun i2erinde durmayacağm. Poligon kenan şöyle oluı, böyle olur; o bu kısa siiıe-
de çözilme ulaşacak bir sorun değl.

Sorun olan, sektödimıDdeki güvensizlik, ikilemük, haaa üçleınliğin ortadan kalk-
ması lazım. Herkes, kamu kuruluşlan, özel sektör ve diğerleri rahatlıHa bir tek yö-
netmelik doğrultusunda harita yapınak durumunda olması lazım.

Bu, bir niyet meselesi de olmamalı. Yani, yöneğnelikler hiçbir zaman keyfı olma_
malıdıİ. Bu yönetmeüğn böyle bir kapısı vaİ. Nitekim, 305 nci madde, mevcut oıa-
bilecek aksaklıtlan giderebilmek'için, hem de çok kolay bir biçimde; şöyle: Uygula_
mada sonuç vermeyen, aksayan, kuramsal haıalar içeren maddeleri değiştirmek o|a-
sı.

Bunun için,. ilk aümı, belki de bilemiyorm, tlaİita Kadastro Mühğndisleri odasl

'Ünvar iıe ilgıi uir rapo, hazırlıyor. Bu raporda 9 ane maddenin değ§tiıilrnasini
ıalep ediyor, TÜRYA.Pın çok güzel uygulanabilmesi için; 5 ane de yeni madde uy-
guluyor. Bunu sanınm, Tapu Kadasno yetkilileri dikkate alacak ve değştirrne yolu-
na gidecek.

Özetle şunu söylemek istiyorum: Ydnetmelikler, bir veya birkaçı beğenilmeyen
maddesi yılzünden her an değşitidlme durumuna geçmemeli; aksaklıklar düzeltil_
meli, bunun için frsat tanınmalı. Bir oturum veya herhangibir daha kapsamlı bir pa-
nel; daha d€taylı, daha özen gösterici bir şkilde eksikler çüarılrnalı ve yönetıneli
ğin tek eld€n, tek vücut şkilde uygulanmasmı öneriyorum. Teşkkiir ederim .
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B§KAN- Ben ıeşekkiir ederim. Eveı, buyuıun Saym Kaynak.

ANDAÇ KAYNAK- 'Bir dokun, bin ah dinıe' derleç biz bu durumrlayz. Bu yö-

netmeük, gizlilik kavramının tiımüyle ortadan kalkıığı, her tiırlü veriye ıaha4a ula-

şabileceğiniz bir ortaın sağlatımış gibi hazırlanmış. Oysa ki, kesinlikle böyle değil-
dir, Bngirn, b,J yör€İneıiğe sahip çüan Tapu ve Kadastro Genel Müd&ıüğiinden
dahi ba ozalit teııin etıneniz, bt değğ ıemin eüneniz münüiln değildir, siz gelin
bizleıe soun

Şurada önttmde biı baz hesabl vr ve bu baz hesöıru İller Baııkasınm kııllanöğı'
yöntem ve şu ytheğnğıiğe göre yapğm. Kenar 4334 m€tre, düşey açı 1o4 hıstı
grad, poje*siyon diizleminde şu yörıeuneliğe göre indiği zıman 432l' 073. İlter

Baı*asmın kullandğı yöntemle projeksiyon dıizlemide 432|' |69. Yani, arada 9

sanümere faıt var.

Bizi bmdan kıııarın beyler, Şunlan <la Ahmet hocama takdim edeceğim; şınlar, di-
zi ve poügoıdaki Fs etiid karylaşılrmaları, bu da birer kenar karşılaşormaları.

Bu yiiııermeliğin en tiiyiik kusurlanntlan birisi, yüıetmelik hazırlanırken afaya, ko-

misyonun içeri§ııe uygulamacılann az alınmış olmasıdıı. lşi, ancak yapan bilir.

Biraz uzun gclecck; ana, ben biraz faıtlı konuşacağım. Çünkü yöneüneliği yapan-

l.r, lıep böyb barıyomın, hep teorisyenl€r.

Beıı se,tiz yıl konırd muheııdisliği yapım. Çok şyi bildiğimi falan zannediyordum.
l971'de özel çal§ınaya bqladım ki, hiçbir şey bilmiyorum. Ne zaman bir şyleri
bizıa Lendim yryınaya başlaymca öğendim. Eksik olmasrn, sordum, ağabeyl€rime
srdum, kiıeıaİ kanşEıüm; o zanan öğrendiın. Bu yheuneliğ hazılayaılaı da bi-
re &ıce bif uygulaına yrysalar, biraz harita yapsalar, imaı planı uygulg§alac çok
ffilı yöneEneliklei yızacaklar, bundan eminim.

Çok somut bir ömek. vereceğim. Yiizölçümti hesaplaİı desimetre/tare yapılı, deniİ
bu yönetınelikte. Şu arkadaşlarımız, çok değil, 2 hekwlık bir alanda uygulama yap
salar, dağıım yapsalar, desimetrekarenin nasıl yiiz kar büyük ağırl* getirdiğini gü>

riiİler ve bu Tükiye'de bir kaosun.

Böyle dağmık dağrrürk konuşuyorum. Efendim, eski niıengilerde pilye ile yapılma,
yacak hiiikmü yönetİneliğimizde Vaİ. "Kullanılan ölçü ve niİengi oıan noktaya ıesis-
leri konumlan, değiştirme etrafı blokajlı betonla sağlamlaşnnlır." Şekil 3'ıe de öme-

ği konulmuştuı. Bana sorğsanrz, özellikle onloı pilye ile yapılmalı; ama, deniliyor
ki, "Piiye ile yaparken kaçınısrnız nokayı." Efendim müsaade edin de arnk, bunu
yapan adam, onun hangi saatte yapılması gercktiğini, o sorumluluğu bilir ve yapar.

Yalay açı okumalaruıda b€n demedim ki, mutlaka biı saniyelik aleılğr kullanüın.
İki saniyelik aleı kullanılryc da niye bir saniye okuyoruz diye sordum. Şayet iki sa-

niyelik alet kullanıyorsak, iki saniye okuma yapılır; doğrusu da budur.

Çolr çok önemli bir maddeye geleceğim. Şu an kadasEo yapan özel sektördeki Eka-
daşlanmzm ve benim de sorunum; sınırlandrma hokileri. Maalesef, smıılanürma
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kıokileri; şimdiye kadar işte, 3 yerde kadastıo yrymaktayım, hemen hemen hiçbir
yğde şu yöİpEneliğin önerdiği şekilde sınırlanürma kokisiyle karşılaşmaüğırnı
çok açık ve net bir şkilde söyleyebilirim. Herhangi bir emlakçıya 'Bir koki çiz"
deseniz, eminim ki, çok daha sağlıklı kıoki liıetecektir. Bunun da kabahati, vebalini,
aç* aç* söyleyeyim, hiçbir yeıe giremeyen, hiçbir yoi kazanamayan haua yaşlan
da 30'u bulmuş vatandaşlar, kursa almmakta; 6 ay bunlara ııe verilebikse veritmek_
te ve ğıdan sonra da özellikle Doğu ya gönderilmete, "Kroki yap' denilmektedir. Bu
vaİrmdaşıaİ bu kadal iıretebilrnektedir. Şuraya örnek getirmek istemedim.

Aıtı, bir şey söyleyeyim, kadastro yapıIabitmek için, sınırtaııürma kıokilerinin,
mudaka önce.yaplmış olmalan gerekiıken, bunlar bitirileınemekte, hatıa bazen özel
sekİör tilm ça!§malannı bitirdiği halde h i rla sınırlandırma krokisi bekleyebile-
mektedir.

Eksik olmasırılar, şuraya çok da giizel maddeler de koymuşlar: 'Ölçll işleri, Ozel
sektöİD yapEİııacak yeflerde; ölçü işlerinden tince sınırlandırma İrokisi diizenlen-
mesi zGıİnıuduİ."Kadastro Genel Müdiirlüğüne hatıIlalyorum. Teşekki.ir ediyrum.
BAŞKAN- Efendim,'ben t9şekkiır ederim. Aslrnda ben, açıt oturum yönetirken ol-
dukça s€rbest bıraktrm ki herkes içindeki söylesin, sorunlar onaya ç*sın. zaten açık
oaırumun da amrr, daha iyiye varmaktı. Bir yere gelmeyi hedeflemiyonız amaçla-
mıyoruz; ne kişileri, ne kurumlan, Böyle bir olay olmadığınrı kesinlikle alİnı çizi_
yorum ve şimdi söz almak isteyen, açıklaınada bulunmat i§teyen veya soru sormak
isteyen aıkadaşımız yarsa... Buyurun sayın Koçak.

PRoF. DR. ERDAL KOÇAK- Ben yönetİnelik hakkındaki genel 8thtışümü size
sunmak itiyorum. Yönetınelik, ıemelde bize iki şyi önermektedir. Bunlaİdan bir ta-
nasi, yapılrcak büyıık öıçekli haritaıann, ülke niıengi ağına ve yııkseklik afua bağlı
olmasını; ikincisi ğe ylikselik kavramınm, kadastral bilgiterle bir[kte sergilenmesini
öngthmetıe. Bu, bizim yt neğneıiğimiz ana temasıdıİ.

Bu temayı leıçı*tEtiımeh mestek çalşanlannın kaçınllmaz bir görevidir diye dü_

şttnmeıİeyim. o bahmdan, hangi kuıumda çahşırsak çüşatım, bu ıemel prcnsipleri
sgğıa}acı önlemleri almak, kişiler olarak bizıere düşen çok öıEmti bir görevdir. Bu
yapılınadığı takdirde, daha sonraki n€sillere çok daha büyük görevlğr terk etrniş oıa-
cağz inancındayım.

Yönetmeıiğin, yer yer birıakım maddeleri var, aksaklıklan vaı kuşkusuz; am4 bun-
lt zırrwı (erisiııde s:mıyonım, tedavi edilebilir. AİkadaşıanmıZdan bir ıanesi be-
liİttiıer, "KadasEo Gerı€ı Müdıırlüğünün yiıke}lik için yeterli donanımı olmayışı
nedeniyle, bunun erteıendiği ya da terk edildiğ" yolunda birtakım öneriler getirilü-
ğ söy|endi. Bana g&e, bu şöyle olabilirdi: Bugiin, teknik donanım yeterli değilse,
bu hizm€ı eneıen€biliı ama, hiçbir zaman terk edilemez. Büttin çalışan ar*adaşlan-
mızın da bu anlayış içerisinde olmasını diliyorum.

Diğer kurumlar urafınün yapılan harilalann da, neücedÖ, bif ıescil haritası haline
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dönü§eceği muhakkak. Aksi halde, yap an, haritanın bir anlamı yok. o bakımdan,

tescile konu olacak haıiaiarda, mudaka bu sundarüar aıanacağrna g&e, daha yapım

sırasrnda bu önlemlerin alınması gerekebitir. Benim inancrma'göre de bu Büyiik Öl-

çekli t{ariıalaın Yapıİn YöneEneliğinin temel prensibi, yirkseklik bilgilerini taşıyan

kadasrar baz|r biı haritadır, tek standrat bii haritadr. Bu bakımdan, bu haritalar han-

gi kuİum tarafındaİı yapılına yapılsın, büıün aynntılaİ hep bu ilke düştlnülerek plan-

lanması, uygulanması gerekir. Çok teşekİiir ederim.

BAŞKAN- Teşekkiir ederim Sayın Koçak. Ben, arkadan Ersin Kasapoğlu diye al-

dım. Soııra Sayın Ülktl, sayın Şevket Ansoy, sonra Nuİi Ergin, sonra Yüksel Akrn
diye görüyorum. Acaba başka saymadığm isim vaı mı?.. Buyurun Sayın Ersin Ka-
sapoğlu.

ERSİN KASAPOĞLU- Soracağm sorulan; hem Komisyon Başkanrıla, hem 5 uye

arkaüşımın cevaplandıİmasını istiyorum.

Birincisi şu: Bu yönetneliği ylıruten Tapu Kadastro Geneı Müdürütuğü. Tapu Ka-
dastro Genet Müdllrlüğü, bi, harita kullanan i<taredir; harita yapan değil. Yani, hem

tapu yapıyor, hun kadastıo yapıyor, harita yapınıyoç çünkü, kendi ihtiyacı için ya-

pıyor, yörıetrneliği istediği gibi değiştiriyor. Diğer idarelerin ihtiyacmı, gereksinimi-

ni düşünmüyor. Birincisi bu. Tiirkiye'de yalnz haıia yapan biİ teşekki[iın kımılma-

sı tazım. Kadastro da gelfu oradan alır ve kadastroya uygular.Devlet Su İşleriyle Ta-
pu Kadastounun veya İller Bankasnın bir faılo yoktur.Harita yapıyoc ama, kendi

ihüyacr için yapıyor. Birincisi bu. onun için çift yönetırıelik yhiirliiktedir. Devamlı

çift yönetmğlik olur, tek yönetİnelik olmaz. Haıiıa yapan idare, kendi ihtaycını ön

planda duşüniıİ.

İkincisi: Kapalı Çarşıdaki dınumla, Ağn Dağnrn tepesindeki duıum aynı mıüı ıec,
viz yönünden; soruyu size soruyorum. Bu yönetnelik, hem kentsel, hem krsal saha-

ü yap an haritatar için aynı te.vizi gelimiştir. Ağn Dağındaki tecvizle Kapat Çar-
şıdaki tecvizin aynr olmaması gerekir, benim kanaatim, saym konuşmacılann bunu

cevaplandırmasıdrı.

Üçüncüsü: Nirengi ve poligon sıklğı. Efendim, biz elimizden geldiği kadar bu ni-
rengi, poügon sık atalım ki, elimizde haria, dağ dağ göffp de 50 tane ntengiden bir
tane bulabiliyoruz.

Benim başımdan geçen bir ömek Var. Nirengiyi döşedim, <laha rasaırnı yapmadan

söktiıığ; buyurun, nasıl sahip çıkacakslnz? Ne kadaı niıengi çok oluİs4 poligon

çok olursa, uygrılayıcıya o kadaİ rahatlık getirir.

Dörditncııstı: Kalibrasyon veya baz ayan.. Ben şunu soruyorum: İler Bankasının bu-

rada bir baz ayar şyi var, Üniversitenin de bt kalibrasyon ayan var. Acaba ikisi
karşılaşnrıIü mı? İkisinin yapüğt öıçııde bir faİk çıkEysa, bunu yapan idarc, arada

fuk çılraısa ne ğbi hareket edecek?

Beşincisi de şu: Bu yönet nelik@, nirengi ve poligon için gizlilik şaıu devam ediyor
mu? Gizlitik şaıtı devam ediyorsa, o zaman bu nirengi ağına bağlamak mümkün he-

660



ğitdİ. Ben, nirengi alrnak içh, gizlilik şıOannr yerine getirmek mecburiyetindey-

sem, nirengiyi yapamam. Benim sorulanm bunlar, 5 uıe. Teşkktir ederim.

BAŞKAN- Teşekkiİ ederim efendim. Buynın Sayın Ansoy.

ŞEVKET ARISOY- Sayın Başkan, izin veriıseniz benim biıaz açıklamalanm ola-

cak.

BAŞKAN- Efendim ben, gayet tabii münıktin oıduğu kadar serbesı tutmaya çalrşı-
yorum; ama, olay şöyle: Saaı 1 1.30'da öbiir oüJruma geçeceğiz. Ondan en geç l0 da-

kika önce... Yani, 20 dakika siiremiz vaı. bu nedenle 5-6 dakika sfueniz var, konuşa-

bilirsiniz.

ŞEVKET ARIsoY- Sayın Başkan, çok değerli arkadaşIanm; bu yönetneliğin ve

bu yönetmeliğe dayanan görüşıerin kaynaklandğı orıamı çok ksa bir şekilde, başlı-

ğr ile çizmek zorundayu; çünkii, bu yöneğnelik bizimdir, bu yöneEnelik uygulan-

caknr. Ama, uygulanması için bu orıamı hep beraber anlaşarak kuımamız gerekiyor.

O batımdan, söz almış bulunuyorum.

Bundan 56 yıl önce, Geneı Müdiirlüğümüzün, sayln Genel Müdiirün bağlı bulunu-

ğu Sayuı Bakanın başkanlğnda bir HAKAR Projesi çalışmas ele alındı. Bu çalış-
mada ben de görev aldrm. Şimdiki Kurultay Başkanımız d4 yani Ahmet Beyi kaste-

tiyorum, o da bu görevlilerin arasındayrlı, e&in görevliler aİasındayü ve bu çalışma
iki komisyon halnde yiırüüildü. Bunlaıdan biİ tanesi, huh]k çalışmaıan gnıbu, diğe-

ri de tetJıik çalışmatarı gnıbu idi. Li ayn koldan südiıriılen bu çalışmalann sonu-

cunda şöyle bir yere vanldr: Hukıü Komisyonu, 3402 sayılı Kanunun tasansmı ha-

zrlaü. Teknik Komisyon da ön etUd raporunu tamamladı. Ancak, Teknik Komis-
yon bunun arkasından bil çerçeve tasanm ve mast€r pıana dayanan €wel ön edld,

daha sonra çe4eve tasanm ve daha sonra da master plana dayanan- pnoje çalışmala,
nnın yapıtması gerektiği göri§tınü sundu.

Ne yazık ki, bkinci çalışm4 yani ön çalışma iamamlandı. Fakat, bu ikinci çerçeve
tasanm ve projelendime olaylan, çal§malan durdu. Tabii, bu çaırşmalaİ neyi kapsF
yordu? Yani ne diişüniılmüştii? Komisyon, çok genel hadarıyla, gerçi o çalışmayı
yapmadı; ama, genel hatlanyla d§ündüğü şey: Gayet tabii ki, Tfukiye de -ZAla,n 

^dl
üstilnde HAKAR (ttarita Kadastro Reform Projesi)- tek st2ndarda dayanan ve sade-

ce tek siandaıda değil, ileriye döniii bilgi sistemini kurmaya yönelik bir teknoloji

de üm Tiirkiye de bir hariE otoritesi yaraıİnak Ve bu otorotiye gerekli imk6nlan

sağlamaku.

Şimdi, tabii böyle bir iş, bu boyutlaıda ele alırıdığın<İa görüeceği gibi, bu yalnz Ta-

pu Kadastro Müdiirtüğünü değiı, tüm kurumlan ilgilendiriyordu. Ne yazık ki, bu ku-

rumlarla bizler özel olarak temas eğnemize rağmen, resmi çalışmalanmfl yapama-

dü. Bu çatışmalaı kaldı. Tabii bu çalışmalar kalüğı için, ki eğer bu çalışmalar ya-

pıısaydı, biİ dizi otaylar kaşımıza çıkacakü ve bu yönetİneıik de bu olaylann en §o-

norıcusundan bir ıane,si idi. Belki 8 une, 9 ane çüşma yapmamız gerekiyordu.

Şimdi biz, bu çalışmalan yapamaüğmız için ve Tiirkiye'de bu işi yaparıları bir ara-

ya getiremediğimiz iÇin, gayet tabii ki, şu yönetİnelikle müşkiil düuma düşmüş olu-
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yoruz. Ancak, bu yönetmelik anlarnsz ele almm§ıİ denilemez. Bu yönetnğIik, ta-
bii il niyetle _aıkadaş|ann da ifade ettiği gibi ve biraz da eele ve Tapu ve Kadast-
ıo Genel Müdiirlüğünüı ağırlığında, sayın üniversitelerimizin de desteğinde hazır-
lanü.

Tabii şimdi, arkadaşlanmı çok dikkaıle dinledim ve ttlm söytediklerine de kağtryo-
rum; hepsi de haklı. Aslında çelişki de yok. Qşidi alanlaıda dertler one geıiriliyor,
öyle söyleniyor. Tabü bunlan gözaİü etnemiz olanaksu.

Tabii, diğer çatışmalar kaldı; ama, hemen şunu ekleyeyim: Bu yğıetmeliğin tabi o-
lacağı bir kanun İasansı da hazırlandı. Bu kanun ıasarısma "IIaİita Kadasro si§teıni
Kanunu" dendi. Bu trsanyı da buaya getirınedim. Vaktinizi de almak isıemiyoruııı;
ama, bu asanda bunlaı var ve kuıumlann nerede buna mecbur olacaklgr ve bunun
Til*iyede nasıl diizenleneceği; hepsi var. Kuşkusuz bu var, diyorum; am4 ideal
mi? Belki değil. Bunu da syıe bir kuİulda gorüşmek çok yaraİlı olur sanryonım.
Sayın Odamız belki ilerde bunu da yapacaktır-

Şimdi İabii, t€krar söytüyorum: Bu metodu uygulayamaüğımz için, ıabii yönetme-
ıik, gözle göriılıir faaliyetleri en b agin bir şekilde gösterdiği için,.bu yönetmelik a-
lel acele olarak ündı Ve bu yöneİnelik öyle alel acele eıe alındı ki, saııki bu HA-
KAR Proje,sinde öngörülen veya öngörülmesi gereken yapıIanmalaı, birahm anlaş_
malarTiiıkiye çapında realize edilmiş de, iş şu anda başlamak düşmüş ve bu yönet-
melik de hazıdanmlş.

Şimdi ne oluyor? Ben, Tapu Ve Kadasğo Genel Müdiiııüğün de uzun yıllar görev
yapüm ve birçok yöneuneliklerin çalışmalannda da şhsen bulundum. Şimdi, mese-
la en belirgin bir örnek arz edeyim size. Şu yönetrnelikten de önce, ba Yüzey Ağr
Yönetıneliği geıekir. Ba*ın, Yüzey Ağı Yönetıneliği yok. Yiizey ağ nas sıklaştın-
lacak? Biıtakım kurallar vaı. Bu kurallar, öyle bir iki maddeyle geçiştirilecek Ladaı
basit değil. Aİtt, bugün ı/5000 Yt netmeüğinde de memleket nirengisi sıklEtırıl-
makıadr. orada da maddeler var.. Şimdi o maddğleri yiirürlilkten kaldrrmak lazım.
dolayısıyla, o yönetmeliği de gözden geçirmek gerekiyor. Aru, şimdi Geırl Mııdüı-
lüğümüzün yapbğı da tabii belli. Sayırı Yalvaç'da ifade ettiler, "Bu gayret içinde''
ama" bu gayreı, sadece bizim Genel Müdürlüğiimüzün gayretiyle de olmayacallır ve
Genel MüdiiIlüğümıiz de labialıyla, bu konuda daha etkin bir şekiıde çaİrşmaya geç-
mesi zorunluduı.

Tabü ben, şahsım aüna konuşuyorum, şu anda Genet Müdiirıüğü iemsil eğniyorum;
ama, buna kağııyorum ve diyorum ki, biz, arz euiğim üğer çüşmalar eıbeEe siadü-
riilecek; ama, şimdi geıçekrcn bu kadar gözle görtilia bir oıayı, biz garzar(ıı €deme-
yiz. Madem bu hazıılanmıştır ve gerçekten de bu nten hazırlanacaktr; eğer bazı ça-
lışmayan veya yanlış anlaşılaı maddeleri varsa, bunlar Sayın Odamzm da yaıümla-
nyla, desıekleriyle yapılıI. Ancak, buİada son olarak, bir önemli oıayı aı-z etsnek is-
üyorum.

Şu kiirsüde İler Bankasının olmamasını, bilyü bk eksiklik otarak göriiyorum. Aİü, .

dün ülte yilzey ağıru konuşurken, o ylizey ağnın asıl sahibi olan tlarita Genel Ko-
mutanlıının da gelmemesini, ben büyiik bir eksikük olarak gördirrn.
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Dileğim şııdur: Bu korumlar anlaşmalıdır. Anlaşamıyorlaısa uzlaşmak zorırndaür-

far. Bunlar memleket olaylandıı. Hiçbir kıırum, kendi başma böyle bir diişilnceyi

benimsemeınelidir. Yalnız bir şy söyleyeyim: Bu bir yasa olayıdır. Her kurumun

bir yasası vardu. Elbetteki, İıler Bankası, eğer kendi yasasına gğrğ çaüşması serbest,

se, bu yönetmeliği uygulamaz. tşıe bu iönetrneliği, Devlet Su lşlerinin veya Kaıa-

yollannın uygulaması için arz etıiğim, böyle biı çerçeve kanununun gereği duyuldu,

Ama ne yaz*, yiİriirlüğe giİemedi.

Buıce giıemedi de "Ee, ne yapalım?" İşte, arz eniğm gibi yapıcı olalım. Bu yönet-

meüği, daha işler hale geürelim; ama, tabii yöııeımelik kendi başna çalışıı hale gel-

mez. Bunu bizim yapmamız lazm, çalışmamrz lazım, tutaIL olünamz lazım ve sade-

ce, efendim işte, "Toıal staüon alryoruz." tlayır, toıal staüon değil olay; olay bir dizi

meseIeler vaİ. Tabii burada, ben vaktinizi almak ist9miyorum. Bunlann kombine e-

dilmesi, bunIann uyumlandırılması ve dolayısıyla Tfukiye'de bir hariıa kadastro re-

formuna doğru -reformu diyemiyorum; çünkü, ko*uyorum- bu refumu dediğimiz

zaman, karşımızda çok aykın düşttrıen ve bağdaşurdmas... Ama ben diyalogla bun-

lann çözomıeneceğine inayorum. Ewela, ikili, üçlü, dörtliı ıoplanıilaİ; sonra, böyle

çot güzide bil topluluğun karysında da tiimümiiz aynnülaİa giİmeden esaslan göİii-

şerek, bu giizel eserleri ortaya koymamız lazırn. Çok oşkldir ederim Saym Başka-

nlm.

BAŞKAN- Ben teşekkiiİ ederim. Sayın Hiiseyin Ülkü. Sayın Üıkıı soru sorrcaksa-

nız, soru smacağınız kişiyi de lüıfen belirtiniz.

HÜSEYN ÜLKÜ- Sayın Başkm, biı mikttr göİüşlerimi de sunmak isriyorum. De-

ğerli arkadaşlaı, tıir sorunu @mek istiyoısak, o sonnun oluşumunda gelişiminde,

düniinde; bugİfoıiınde ııeler vr, rndeıı oluşmuş? ontrı sanıyorıın, ü}ce çok doğu
teşit eğıı€h sonra da bu sorunu çözebilıne& içiıı, aıırıını2 ıılışerı met için haııgi

raçlan, nasıl kııllanabiıeceğimizi çok iyi saptamamz geıekiyor.

Ben, Kunrıtayın başından beıi ve §u onırumun başındaı bori biı pyi greöiliyorum,

o da şu: Bizim, demokıatik, geleneksel eksikl€rimiz vaı, demolıatil<lik eksiHikleri-
miz vaı. Bu, haberleşmemizi, sorunlanmrzı birbirimize akıarmamıZl ve ortak çöztİn
arayş istekterimizi bir araya getiremiyor. Bir kere, bımu çok iyi tespit edelim. Ben

sevindim, Sayın Andaç Kaynak arkdışımu, sorunlanmızı; ancak, burada bilim ada- _

mı olana bir meslektaşmıza iletti. o sorunların, o raşErmalaİn bu Yönetmeliğin,

tartışlan yöneğneıiğin yazımı sırasmda eıden ele, bir meı*eze, en d€ınoktraİik bi-

çimde, en kaülımcı biçimde itetilmesi mürnkün olsa idi, sanıyrrum, sonınlaı daha

iyi çöztımlere kavuştufalabilecekti.

Şimdi, buradan şuraya varmai istiyorum: Beı Muğa da çalşryorum. Selimiye Bele-

iliyesiıde bir uygulama yapıyorum. Selimiye Belediyesinin kadasrosu, köy içi paf-

talan koorıtinaılı, arazi paftaİrı koorünatsız grafık. Şimdi uygulayacağımız biiyilk

öıçekli planlara ait yöneİİneıit, memleket nilengi ağrna bağlanma zorunluluğu geıi-

riyor. İmar nirengisinin böyle bir bağlanğsı yok. 18 nci madde Uygulama Yönetme-



tiğiİnize bakğğmız ?zman, açücat pafta alüklarırıın imar sisteminde olma zorun-
luğu var. İki yönetınelik geçerli; artı, belediyede tiıeriğim alılülann sonuçta, imar
paı,seli, imar durum belgesi verilmesi noktasına gelinecek. Eğo biz, kadastral altlık-
lann dimiınü, memleket nirengisine bağlayıp değ§tiremiyorsak, onun iizerine imar
sisteminizi de çahştıramıyorsak, şimdi düşüniin, o küçüciik belediyede harita fen

memuru, haıita tekni§yeni de yok. Bir inşaat leknisyeni, burada bu sorun nasıl algı-
lacayak, sonınlannı nasıl çözecek? Bu bizim gerçeğmiz. O fen memurunun, o bele-
diye başkanrnın sonmunu, biz bııraya onlann da görü$erini alarak taşıyamıyorsak,
ıabii ki, sorunlan özlü, köklü biçimde kavrayamaüğımız için, Tiıİkiye gerçeğinde

de çözmemiz mümkün değil.

Şimdi, aynı belediyenin haıihazır harita işi, tller Bankası tarafindan ihale edildi, ye-

niden yapılacak. Sanryorum, o harita eski haritanın genişletilmesi ya da aynı niıengi

ağrnın korunması biçimiminde olacak ve btim bu sorunumuz silrüp gidecek.

Bir ikinci örne* vermek isityorum: Fethlye. Fethiye Belediyesi ve mücavir alanmda
sorun şu: Belediyede kadastral paftalar koordinatlı, halihazır nirengisiyle aynr niren-
gi sisteminde, köyler grafik. Bir imar planı var,uygulamaya geçtik. Şimdi, ikinci e-

tap imar planı Hariİa Genel Komutanlığı tarafından, fotogrametrik usulle 1/1000 ha-

ritalar iiretilmiş. Özel Çevre Koruma Kuıumu, bu haıiıalar iizerine imaİ planlannı
yaptı. Bifinci etabın imar planı koordinat sistemi ayn, ikincisininki ayn; biz, oracla

uygulama yapıyoruz.

Gözlemlerimi size aktarmak istiyorum. Herhangi biİ vatandaş belediyeyeye geldiği
zaman, özel|ikle mücavir alandaki arazi sahibi "Ben şu arazide ne yapabilirim? İmaı
dı:ıum belgemi ver" dedi§nde belediyeye, 'Önce harita mühendisine gideceksin, bu
parselinin imar koordinaı sisteminde 1/1000'lit çapını çizdireceksin, sonra bize gele-

ceksiq biz, senjn imar dıırum belgeni vereceğiz. "diyor, eğer imal planı olan yere
giriyorsa- Girmiyorsa, "Bunu l25000'lik haIiıa üZerine işleteceksin, bana getirecek-

sin, benim eümdeki çevre düzeni planında hangi kapsama giıiyor; ben ancak sana o

şkilde bilgi verebileceğim" diyor.

Şimdi, büttin bu sorunlan gören belediye başkanl ve ka§llıklı trrtışmalanmız so.
nunda bir noktaya vardü. O da şu: Paıça paıça da olsa, bundan sonra, artık memle-
ket nirengi ağında sonıa, anık memleket nirengi ağında yeni bil imaı planı da tiretil-
diğine göre, biz büün altlrklanmız o sisteme taşımak zorundayız. ama, bunu değidi-
miz zama çok kolay; belediye oraya milyonlarca, milyaılara vaıan bir para ayımak
durumunda. "Bunu nerden alabileceğm? Bugiin ben, işçimin, memunımun maİışnı
veremiyorum, bu sorunu nasıl çözebileceğim?" diyor.

İşte, sorunlanmzın ekonomik yönıerini de, yani çözmek isteyen vaf, imkinı yok;
bir de, bu olaylardan zaten hiç haberi yok. Sanıyorum, birçok genç arkadaşlanmız,
uygulamacı aıkadaşlanmz burada konuşmadılar. Ben konuşma|annı isterüm. Ço-
ğumuz, özellikle belediyelerde uygulama yapan insanlarız. Belediye, İmar planı uy-
gulama_düşüncesinden uzak ise biz ancak bfu kişi gelecek, yine taİuşıldığı gibi, işte,
15 nci, 16 ncı maddeye göre yola ierk işlemini yapacağız; yaparken d9 oradaki imar
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planmın getirdiği mijlkiyet kısıdamalannı, paİsel anıklannı, affedersiniz, bk ada ba-

anda pars€lasyon tasan planırıı bile yapmadan geçirdiğimiz için, hakların çoğu kay-
bolup gidecek, millet birbirine girecek, biz burada en üstü düzeyde haIita s€ktörii-
niin sorunlarını könuşcağız.

Bence, Tiirkiye'nin gerçekleri ile bilimsel noktayı yakalamışsak, bunun arasırıdaki i-
lintiyi ve bu çöziımıere katılacak insanlann, kuıumlann, kuruluşlann tiımiinün kat-
ksırıı sağlamadığmız sürece biz sorunumuzu çözemeyiz. Çünkü, haIita kadastro
setıİlründe biı oorite yok. Bu otoriyeti yaraünak isteıt<en, İller Bankasr, haklr ola_

rak " Bu otorite ben olmaİ isıerim" diy€cek, Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü "sen
bizden sonra geldin, bu işin babası benim, ben olacağım" diyecek; diğer kuruluşlar
da yanı şeyleri söyleyecek. Bu mnışmalan, bizim şu anda engellememiz mtimkün
değil

BAŞKAN- Sayın Ükü, ıütren bağlayınz.

HÜSEYİN ÜLKÜ. Bağlıyorum. Ancak şunu öneriyorum: Biz, sıradan yeni mezun
bir mühendisle, bilim adamüna vanncaya kadar tiim meslektaşlar olaİak, Harita ve
Kadastro Mühendisleri Odasına bağlı ve bağımlıyız. Hiç olmazsa, kendi Odamızn
otoritesini kuralım. Büti.ın sorunlanmızı odamıza taşımaya çalşalrm. o sorunlan
bilgi birikimlerini Odamız, kendi kanallan aacılığıyla, kuıuluşlan itıüa edelek, biı-
çok soruntaİda tümilnü katalak; o kunıluşlar da diğer kuruluşlar_ı ve odamızı biİ oto-
rite görererek, hep birlikıe çözelim diyorum. Teşekkiir ediyorum.

BAŞKAN- Ben de teşekkiiı ediyorum Sayın Ütkü. Buyuun Sayın Ergin.

MEHMET NURi ERGİN_ sayın Başkan, değerli izleyiciler; dün veya eweısi gün-
dü; öğencilerimden bazılan beni aşağıda gördüklerinde "Hocam, niye hiç konuşmu-
yorsunuz?" diye sorduklannda; dedim ki, "Aıtık, ak başlrlann mikrofonu işgalinden
kuraralım" diye, ben söz aİnamaya çalışıyorum. Yine de niyetim yoktu; ancak, Sa_
yn Andaç Bey biraz da haklı olaıak, "Bu yönetmeliğin hazırlanşında srf teorisyen-
ler hakim olmuşlardır veya çalışmışlardır"dedi. Ben buna katılıyorum. Bu idenime
katılıyorum. Ancak, ben burada ne teorisyen olarai, ne de uygulamacı olarak bdun-
maktayım. [cisini de uygulamaya çalışn biı kişi olarak, bu yönetmeliğn gerçkten
çok 9elişkili maddelerinin bulunduğu ve de çok aceleye getirilmiş, biraz da klasik
bir deyimle burada ifade edildiği gibi, "Kapalı kapılaı ardında" hazırlanaıak kamuo_
yuna, hiç olmazsa bilimsel çeıreye, uygulamacılara sorulmadrn, onlann iıkıi ün-
madan veya en azından yeteri kadar alınmadan aceleye getiıilerek çıkanldığı fikrini
burada açıklamak için söz almış bulunuyorum.

Eğitimcilerin başı olarak, Sayın Ahmet Aksoy beye sormak isıiyorum: Acaba, poli-
gon şebekelerinin, şkillerine göre ayınmında kapall poıigonu öğrencilerimize öğ-
retmeyecek miyiz? Çünkü, yönetmelikte kapalı poligonlaı hakkında tek madde bile
yok ve tecviz sınırlan hakkındaki hüküm kaybolmuş durumdadu. Biz, bunu uygulu-
yoruz, yalnız öğetiyor değiliz. Sene sonunda, öğrencilerimize kapalı poligon oluştu-
ruyoruz ve bu poligon kenarlanna istinaden, prizmatik allm yaptrnyoruz? Bu poli-
gon noktalanna istinaden, takometrik alım yapıtrıyoruz ve biz bunu uygularken, ye-
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ni yarııeğnelikte tecvide ilgili madde olmadığı için, mecburen "ÇocuHar, bu yönet-

meliği bırakın, eski yönetİneliğe göre, işte FY2 + Fs? Fs'i buıun, Fs'e göre bunu uy-
gulayın'' demek zonmda kalıyorum.

ftincisi, evet, niıengi şebekesini sü]aşunyoruz, poligonlan atıyoruz. Nirengi şebe-
kesi sıHaşğğ &in, arğk düğüm nokta§ g&eYini görmeyebiliyoruz. Düğüm nokası-
nı (ğEncileİimize öğretmeyelim mi? İşıe, hepiniz buradasm. Eğer gerek yok ise ki-
taplanmzdan kaıdıralım. Kapalı poligonun gereği görlilmüyorsa, "Teknft ve tekno-

lği bu kadar ilerlem§tir, aıtıt kapalı poügorı yapmayın" deniyor ise oğetmeliyim;
am4 kapalr poligonun bazı avaniajlan var. Gerçekten, bundan safi nazar edecek

ıııiyız?
"350 metreyi ölçen aletlerimiz var, öyteyse poligon kenaılannı 350 meteye kadar

çıkarabiliriz" deııiyor. Poliğonun amacı nediı? Poligon noktalannın ıesisindeki amaç

nedir? Bu dsünıilİneİn§ veya düşün{ilmüyor. Maksaı, işlem doğrulannı oluşturmak

ise 350 metelik işlem doğusu oluşmaz. Mademki, teknolği gelmiştiı, öyleyse,. hiç
poligon tesis etmeyelim; l kilometrelik, 1,5 kiloneırelik 4 ncii dercce ntengi nokıa-

lrı da pekİra işimize yarar diyeıim; aİna diyemediğimiz için poligona indik.

Şu halde aıtadşlar, yönetmelik, Şevket Bey çok giizel açüladııaı benim bu konu_

da bilgim yoktu, hep düşıınüyordum, "Neden böyle t€p€den inme bir yöneımelik

çıktı?" Meğer, meratibi silsilede, ta kanundan b§layıp, yiizey ağ oluşturalrcak idi;
ytızey ağ otuştııruldütan sonİa, 3 ncü derece nirengiler, ondan sorıra sıra yönetme-

lğe gelecekti. oyşa, tesinden başlamışz. Önce yön*meliği yirnirıOğe koymuşuz;

ondan sonra istim sonıadan gelsin diyoıuz; aksakl*lann çoğu bu seb€ptcn meydı-
na gelmiş.

SöyğeceLlerim daha çok; ama, hsa kesmiş olmak için öneriye geliyorum. Tapu

Kadastro Genel Mitdirİlüğtl, bu yörıetmeliğıi hazırlanışında hata bu Kuİuluıayın o-

tuşumümda biıe düşülen haayı, işte, İller Bankasının temsilcisi yok...

BAŞKAN- Sa},ın Ergin, bir sapama yapmak isüyonım.

MEHMET NURİ ERGİN. Beıki de iştirak etmedi, bilmiyorum.

BAŞKAN- Hayır efendim, miisaade edin de aç*layayım; ısarla bu söyleniyor.

Sayın aıkadaşlanm, lller Bankasından bu konuda, Paıelde yahut Açık Oü]ıumda yer

aıınasını düşaınirğümilz arkadaşlanmE veya ıeklif yapırğmız arkadaşlanmız, tama-

mının bu tarihte görevıefi olduklan için veya kabul ernedikleri için biırada yoklar.

Yoks4 biı ayınm yok, öyle bir olay yok. açıklamak istiyorum; çlinkü, bu çok söy-

lendi.

MEHMET NURi ERGİN- Demek isteğim şuydu Bu kadar atsakıığl görtılen bir
yönetıneliğin, yt.ıeğnetikten önce meydana getirilmesi, ol§turulması, tesis edilmesi
gereken hususlar geıçekleşirıceye kadar, acaba bu yrxıeğııeliğin uygulanası €rteıene-

mez mi? Bu m{imkıın değil ise, en kısa zamanda -benden evvelki konuşnaçı al«ada-

şmıza da uymak §ııetiyle- Odaıun ıehbeıliğinde uygun uygulamacıların da ağırlülı
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olaıak katılacağı bilimseI kanisyonlar ıoplanması sııretiyle, yöııetmeliloe atsayan
hususlann ba an önce giderilmesine çatşılamaz mı? Ama, yttzey ğ otuştııııtııaf_
ğ-ı siırece, ben şahsen, !u ıkcekhtlaruı ylzfu yı2 $ı&rilebileceğine tani acğıı;m.
Teşeİktlr ederim.

BAŞKAN- Ben Eş€kkth ederim. Sayın llüseln Uğüİrıu.

HÜSEYİN UĞURLU- Şiındi, saygıdeğer dinleyeıılcrim, srrf burıu antam* için
Zonguldak'tan geldiın. İşi kurulayında vc bundan 13 sene örrce mi, 15 s€ııe ttııce
mi bu salond4 Mii§tcşann, nklım uklrm dolu olan, birçok madeıı devıelerinin aı-
sında savunduğum kanunu, şimdi sizin aranzrta savunrnak için geldim.

Bakıım, hiç buna değinen yok. 3İ0 mere... O sizin sorunıııuz efendim. Ben, ieita_
olıkun uzaklaşp, ben kğndime gü€ yönümü bulmuşum. Fatat konu şu: Btlütn hari-
ta miihendisi arkadaşlanmız yıIardan bu yan4 İlter Bankası, imar iskan ve bekdi-
yeterden iş almak için uğraş vermelledirIer. Hiç kimse dilşilnmüyr ld vc bahn ca_
daki ctlrnği okuyarak geldim: "(rlke kaynaHannın, aloğat Laynaklğrn dgğ€ılendi_
rilmesi." Buglin Titıtiyete 60 bin nıhsat vaı. 60 bin ruhsat için, ivraden Kııım 43
ncü maddğsine gtte "Kİoıd',44 ncü madd€§ine gt ıe "Niıengi şebekesiıin" kuıl-
ırİa§ ıazıİn. Bütün meslekqşlrımzın, biz, sizteİiı yaPİnıı9 geİeİh.-

Bir tek Ghençay, bir de Aİif Detikanlıhın başkanlığ zamanııda bir ciddi çlışna
olmuş. Maden Dairesine giniğim zaman bunu da bulamadrm, satlamşlr. Ondan
öncs Kurultaydaki aİtadaştan rahadatma& için, bir Piİ sultan'rn bir sözİınlı s6yı€yc_
ceğim. Kimsenin korkmasma gerek yok. lnanüğm {avayı sawnuyoım. Sayın
Şwket Ağabeyimizin de öyle rcformu kultanmat için, benim koıtacat ılıııımum
yok. Neden?

25O seııe önce Sokraı, davasmı savunduğu için ölmüş ama, buguıı saygı duyduğu-
muz insandrr. onu mahtum eden insanlaıa saygı duyutmamaktadıı.

Şimdi, Pir sıılıan şöyle diyor;

Almm§ abdestim, aldınlıısa,

KrLnmış namazım, hldınlıs4
Eğer, sizin şu Kurultayda doğru söyleyenler

}vladen Kanununu gel§tiıenler öldiiriilıtrse ben de bu Kuİultaydan bq§r.- y€re sıde_
rim.

Konu şu beyteı: Ma&n hariiaıarı. Çok değerü kaİdeşlerimiz, dün buna biraz değin_
diler. Şimdi, kaııun nediı? Bunu sizler çok iyi biliİsiniz. Herlungi ba ıoptum, her-
hangi bir ütke, heıtıangi bir hrum en iyi şekilde kanunsuztukla idar€ €dilmeliense,
en kötiı kanun ile idaİe edilmesi yeğlenir. Kanunun gücünü göst€riycum.

Bizim başımıza 1954 yılında, öyle bir bela!ı kanun çıkannışlar ki. bu sözü çiİrirtü_
yor. Madeırciler, tiİ tir titrettim. Şindi, h*romda oıuşan, güçı€ri yeüniyr. Çünkü
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iyi incetedim. Maden Kanununda senelerce... Eskisi gibi değil, şimdi araştrmacr-

yım, aklımm yeniğini dile getiriyorum.

Bu kanun, 199 yılında 6309 sayılı Maden Yasası olarak, Tiilkiye madenciliğine sa-

tır atİnak için, Tiakiye Maden haritalannı perişan etmek için ç*anlmış. sanlyorum,

1958 yılında Arazi Kanunu, l865'de Dilaver Paşa Nizamnamesi; esas, en mühimi

1905 ve l9lO'da Fransz Madçn Yasası. Bu gelirken, Tiifüye madencilğni öyle ge,

liştirme yoluna doğru gitmiş, röp€rli olarak noktalann tespidni onayıamış, l920'de

114, yine 1920 de 15l sayılı Yasalarla gelinmiş; bugiinkü gıev hakkını verm§.

lzmir ikdsat Kongıesinde Aıatiirk, bilhassa grev hakkını koymuş: fakat, Talğir-i Sü-

kun Kanunu ile Cemiyetler Kanunu bunu engellemlş.

Şimdi, uyanıklar gelmişlo, ne yapmışlar l950'den sonra? Bu madenleri nasıl elde e-

deriz? Nasıl yapanz? Fransız Kanunu ellerinde olduğu için, bunu ortadan kaldırmış-

lar. Ben de Maden Mühendisliği 3 ncü sınıfındalım. Dıın, birbuçuk saat, çok zeki

bir genel müdiir a*adaşrm var, onun yanında yine birbuçuk saat bunun taİüşmasrnı

yaptık. Geldiler bize dediler ki -TKİ Genel Müdiirüydü o zaman Behzat Giiriiz ho-

camız- "Maden Kanunu çıkıyor, oh yaşaünv" dediler. Çiktı. Uygulamasına gittiğ-

miz Eskişhir Siwihisar kazasında çalışlyorum; sizin kadaI yetenekli hariıacı de!d-

lim; am4 tuttum şebekeyi yaparken; İller Bankbsı 6 silsile mi yapıyor, ben kadastso-

dan 6 silsile yaptım köylerde, kendirnden intikam almak için. Bu kadar ciddi 9alış-

maya karşı geldim. Maden Daiıesine bir bak[m ki, iç şebekeyi kontİoıe gidiyorum -

vaktinizi almak istemiyorum- nazariyet kısmına baküm, ilgisi yok. Alet§iz niıengi

şelekelerini kontrole gittim, aleİsiz; çiinkü,25 bin ölçekli haritada; ismini vermeme-

yim ba ağabeyimiz Tapu Kadastro Geneı Müdiirliiğünde üst kademede, önce bu ku-

rumda çalışırken barıa yiD vermezken, kaşılaştık Milli Eğitim Bakanlğnın karş-
sında, 'Zatıalinizi görmeye geleceğim" deyince, ben de şaşırdım, bu zalaliniz nasl
oldu.m?

Şimdi gittik. Kanun değil, paçavra diyorum, paçavra. Böyle bir kanun olmaz. Tıit-

muş, farzediniz ki, şu noktayı hudut noktası olarak alacaksınrz; çeşme, çoban çeşme-

si. Ağn Dağlnn veyahut da Kop Dağının eıeklerinde, yiiz sene önce bir çoban çeş-

mesi yapmışlar, kaynak kurumuş, hiç ufuşn yok, giden yok; ama, madenler değer-

lendirilecek, gidip sizi çoban çşmesini buluyoısunuz, hudut noktası olaİak allyorsu-

nuz. O çeşmeyi alıp 30O metre ileriye götiirüyolsunuz, yeniden ihya ediyorsunuz;

sanata bakın. Hudut noktası olaİak altyoruz. Biz de bunu kontrole gidiyoruz. Başka-

sınırı sahası bizim elimize gçiyor. Ancak sahataİ böyle elden gider.

TKE Genel Müdıırliiğü, TaşkömiıIleri Kuumu, E'fiBANK bunun yrllarca acsınr

ç6ktiler. Maatteessüf, buradan kadro alan maden mühendisi arkadaşlar, beraber Ma-

den Daiıesinde çalışırken, paralan al<|ığı halde bu kadaı Tfukiye madenciliğine dar-

be indiren bu kanunun aleyhinde hiçbidsi konuşmadılar; ama, benim emekliliğim

geldi. Üç kuruş da mtaslm geliyor, çocülanma verdikten sonra, bütün hayaümr,

girlip o dediğim yerde rahat rahat kitap okurum ben. Hiç koıkum yoİlur.
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BAŞKAN_ Sayın Uğuılu, lütfen toprlar mısıruz? Bize verilen siirej,i şu anda 45 da_
kika aşEt.

HÜSEYN UĞURLU- Peki, mademki öyleyse söyleyeyim. Çok uzun konuşulması
gereken bir konuduı; çtİnKi, çok ciddidir. o kadaİ zaman kaybrmrz var ki, Sayın
Gökşin, o kadar Ttiıkiye de zman kaybetmişiz ki.

BAŞKAN- Daha fazla kaybeğneyelim efendim...

HÜsEYtN UĞURLU- Şimdi bakın, tezkere_i samiye, Hazinei fahmiye, milkellefi_
yet, münavebe, bütün tekaüde olduğu halde, bunun görevi bana verildi. lnceledim.
Gittim, temasa geçüğm adamlar, hiçbirisinin ilgisininin, bilğsinin olınadığnı gör-
düm.

Şimdi konuya geliyorum. Madem bu kelek kesip aııyorum. Bu nasıl konu ise... Di-
yorum ki, şimdiden sonra, bilhassa Odadaki aıkadaşlanmz ciddi olarak ve inanryo-
rum; çünkü, bir ara 1!}67'de ben hazulamaya kalktrm. o zaman ben mektup yazma_
sını bilmiyordum; ben ne kanunu hazırlayayım? Yazacağrm meknıplara, rkadaşlar
gereken cevabı veremiyorlaıdı; ama, şimdi belki bir şyler yapabiliriz.

Odadaki aıtadaşlanmız, Endi Bakanı ve ilgililer ile temasa geçmek şarüyla, bütün
maden hariıalannın; çiinkü, Ulusa gidin göreceksiniz, sırada bfuolar gör€ceksiniz.
Topografı var, maden mühendisi var. Araziye gitıniyorlaı, kurmuşlar tezghhı orad4
açmışlaı 25 bin ölçekli haritayı, iizerinde 1 milimetre 25 metre gösteriyor, yeralğn_
daki imalat harialannı, kalkmışlar; nasıl gösterirleı ben aıılamıyorum, aktm duru-
yor, nasıl beceriyorlaı? Şimdi hiç de korloanıza gerek yoktuı. Maden haritacısuırn
yeraltıyla ilgisi yok.

Kanuna g&e, 43 ncü ve 44 ırcü madde: İk Once bir koki çizerek, yeriislü hafitası
var, yeriistü niİengisi. Bq haİita mühendislerinin çok ciddi olarat bu konuyu ele a_

larak, üIke haritrcılrğma, ülke madenciliğne yaran olacağ kanısındaym. Lüfen
bunun gündeme getirilmesini istirham ediyorum. Fazla vaktinizi almak istemiyo,
rum. Sayglar sunuyonım.

BAŞKAN- Sayın Uğurlu'ya teşekkıır ediyorum. Bana veriıen s{ıİeyi şu anü ge4ek-
ten 45 dakika aşm§ durumdayım. Bu nedenle, son otaİak l"lakkr Kök işaret etİnişü;
ona ve Sayuı Akrn'a söz verdikten sonr4 oturumdaki arkadaşlar soulan cevaplaya-
cak ve onırumu kapatacağım. Bq)ruıun Sayın Hakkı Kök.

l
HAKKI KÖK- Tarsus Kadastro MüdiiIlüğü Kontrol Mühendisiyim. Sayın Başkan,
değerli konuklar ve meslektaşlanm; niçin kadastro diyorum? Tğşkilatımzda 460 ta-
ne haıitacı var; fakat, bu toplmtılarda sesimiz çıkmıyor ve buralarda kac|astro eleşti-
riliyor, Kadastro Genel Müdilrlüğü ele$ailiyoı fakat, biz uygulamrcı olaıak sesimi-
zi duyuramıyoruz.

Burada, Sayın llhan Yalvaç beye soracağm: Şimdi biz kadastro haİitasr mı iaetece-
ğiz, topografrk haria mı üreteceğiz? Eğer topografik kadastral harita tırğteceksek,



nasl bir moOel Oilşilnüüyoı? Köye iki tane fen memuru gönderiyoruz; yanına bir ta-

ne de işçi veriyoruz, "Buyurun, kadastrat topografik harita yryın" diyoruz. Benim

birinci sorum bu.

kincisi: Sayın serbest mtlhendis arkadaşlanmn veya diğer kuİum-laİ bizden hariıa

istiyor. Diyoruz ki, "Gidin, Genel Müdiırliitten alın" Peki, yıllaıca pafolar iizerinde
giiııcell§tiril€n haİiıa, niye kada§tro müdiirıiiuerinden alrnmıyor da gtıncelleştiİil-

memiş topografü haritalaı veya üğer haıiıalu Genel Müdilrlilkten veriliyor. Yani,
adamlar geliyor, tekıar Genel Müdiilliıtiıen almış olduğu harialan güncelleştirmeye

çalışıyrıar. Yörıetİnetiğin eleştirilecek, uygulamacı olarak ç€şitli boyudan var;

ama, şu isiyoruz: Biz, Kadastro G€net Müdiirlüğü olarak diyoruz ki, "Tiirkiye'nin

kadastrosunu l0 yıIü bitireceğiz, 20 yılda bitireceğiz" Ama, hariıa iiİeren kurumlar,

sadece hariıa iiıretiyor, bunlann bağımlı bfu siiresi yok. Yani özel müteahhinir, lller
Bankasıdır, krayollandır; bunların silreye bağlı bir harita iiretimi yok. Biz, hadta

tlıetiyoruz; aynca bunun hüuki sorunlanru da çözüyoruz. Bu ayıma g&e bir dü-

zenleme yapılması gere}ir. Hepinize saygıla sunuyorum.

BAŞKAN- Teşekkfu ederim. Buyurun Saym Akın.

A. YÜKSEL AI(IN- Sayın Başkan, değerli aİkadaşıanm; vakinizi almadan, ona da

özen göstererek konuşmaya çalışacğm.

Şimdi, aıuşınasını yaptığmız yönetmeliğin hazulanması sıfastnda geçmişine biİtaç
saffla temas ennek istiyonım.

3045 sayılı Kanunla bu yetki, bu gtirev Tapu Kadastro Genel Müdıırlüğiıne verilmiş-

tir, YöneEneıit tasansr taslağı, kuruluşlarla da tema§ ederek, özellikle harita iiİeİen

İller Bankası Geneı Müdaıİlüğü yetkilileriyle, göıevlileriyle d€ temas ederek, tasan

taslağı hazırlandı ve üniversiteler, kamu kuruluşlan, özel sektörü ve bütün meslek-

taşlann birleştiği, buluştuğu, HaIita Kadastro Mühendisteri odası'nın temsilcileri da,

vet edilerek, bu yörıetİnelik t2sansı taslağı geniş tabanlı bir kuulda ıart§ıldı. Çağn-
yı yapan Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü'nün ve çalışan bir üyeniz olarak, bu yö-

netınelik çalışmalannda da yfuüıücülüğiinü ben üsdenmişıim. Yönetİnelik çalışrıa-
lannı, gen§ boyuna yapıtan bu yonetmelik çalışmalannm aşamalannı gelen İemsilci
arkadaştarla birlikte yaşadık. Hazırlanan yönernelik iasarısı Ilarita \Ierini Koodi-
nasyon Kııruluhdan da geçirilerek, yiiriirlüğe konmuştur.

Doğrudur, asla iddiam yok; ancak, yönetrnelikte taviz veremeyeceğimiz, asla doku-

namayacaSmız ilkeler var. Yetki ve nitelik boyutunda ilkeler var. Bunu eleştirme-

miz, yeniden gündeme getimemiz mümkün değil, Ancak, teknik boyumki madde-

lerinde tekraf gündeme getiriP gözden geçirmek mümtün. Uygulamaya konulİnuş-

tur.zat€n, bu rıygulamadaki sıkın§lan da toplayarak, teknik boyutıaki maddeleri de-

ğiştirmemiz, yenilememiz mümkün. Bunda sayın arkadaşlanmın, uygulayıcılann
hiçbir endişesi olmadan, ancak, yine huzurlannzda ifade ediyorum; Üniversiıeleı,
karnu küum ve kınuluşlan, özel sekıör, yani HaIita Kadasıro Mtihendisleri odası
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lem§ilcil€rini davet eğnek suretiyle bu değ§iklikleri yapacağz. Bunu da bilgiierini_
ze arz etİnek istiycum.

Şimdi, sayın aıtadaşlar, hafiE kadastro, sekt(k'ünıın giindaninde, zaman zaman al-
dğm sözlerde de ifade eniğim gibi bilgi sisıemleri, bitgi sist€mIerinin kurulması
va. Son 10 yılda kanunlarla, yöııetmeliklerte, yürilİlüğe konulan kanunlarl4 ylrnet_
meliklerle son l0 yılda, ıakdiİ edersiniz ki, düzrnlemeler yapıldı, yasal düzenleme_
ler getirildi. Bu diızenlemeleri ıeknik yönetmeıik dahil, kıırutması düşiınülen biıgi
sistemlerini altlık olarak göriiyoru4 ama, hiç de göz rü edemeyeceğimiz uygula-
malar var. Hiç de göz arü edemeyeceğimiz, yapılmış olan iiriinler var. Bu iiııiinlerin
bilgi sislemlerine, haEa yöneğneliklere uyarlaması bile, takdir edersin h, biİ z lnan
kesiti içinde olacakts . Bu yöneheıit, Tapu Kada§tro Genet Mtidiiİlüğü tarafırıdan
uy8ulanıp uygulanmaüğı sonısunu şu arada cevaplanürmak istiyorum. Bu yönğ-
ınelik, Tapu Kada§tro Genel Müdiırtüğünün imkanlan içerisinde uygulanmakadır;
am4 bu uygulama yaygın değil. Niçin yaygn değil? Kıırallar getirildiği zaman, im-
kanlan ü beraber getireıeksiniz. İmkanlcı getiriıseniz, uygulama irnkanı buluısu-
nuz, takdir edersiniz, eğitim meselesi, yaklaşım meselesi, yapılanmalaıd4 ki bir ya-
p anmadır, yapılanmalaİı da s*ınülan beraber gelir. Şunu ifade edeyim ki, 7 bin
kadar teknik Personelıe lılkemizin ilç€sine, köyiine kadar yaygm bir kuruluş, ki bir
baslo alEndadır; kadastro tesis kdasüosunun tamamlamasıyla ilgili de baskı altında
olan bu genel müdiirlüğiin, en ileri kura[an taşyan bu yt netmeliğin hemen uygula_
ması imkansızör.

Sayn Hocam Eıdal Koçak, bana yardımcı oldulaı. Söylediler, telrrar ediyorum, bu
yihnt$glik erlelenebili., hsmen enelenebilir; ama, mutlaka uygutaneaktır. Ben bu-
na inanıyorum. Bunu aşacağrz.

Bu yörıetıneliğin uygulanması sırasında veya bu kuratlar getirilmiş durumd4 Tapu
Kadastro Genel Müdüİlüğü olaİak baktık; iki binlere varan, belediyeler dahil, iki
binlere varan küuluş hariıa yapğrma yeıkisinde ülkemizde. Bu yönetmeliğe de uy-
ma zonmluluğu vaı. Niçin? tlariıa biİ iiıiın; ama, bu hariaya hukuki boyut k^zanü-
nlması aşamasında Tapu Kadastro Genel Müdıirlüğiı eıbetıe koyduğu kurallara g&
re, bu tirilnün yapılıp yapı|rnadı&na bakacak yetkililer. Demet ki, Tapu Kadastro
GerEl Müdiİrlilğü hem yapan, yapran kuruıuş, hem de iıriinıeri tesciı aşamasında
kabul eden bir kuruluş, elbette kuıallaı içinde yapılıp yapılmadığna bakacalor.

Bu sıkrntılann yaşanmasmı istemiİorum; ama, harita yapan ve yapuran kunıtuşlar,
ki özeı sekt(k kanahyla yapürılıyo4 özeı sehöfiımüz tapu kadasıİo hizmetlerinde
denenm§rir diymum, özeı sökıörtımirz bu işi @§arm§uı sayın arkadaş|ar. Yani, ö-
zel selİöre verilecek kurallaıı uygulayacak güçtedir. o bakmdan, özel sekıör eliyle
yaptrnlan bu haritalann, bu yönetİneliğe göre yapılmai.ıasını aklım almıyor. Teknik
şyde biı sı}ınns varsa o düzelriıebilir.

Şimdi, şuna geliyuum: §ayın arkadaşlar, iki binleıe varan harita yapan ve yaptıran
kuruluşlan bir koordinasyon içine alacaksınz, bu birimleri bir sislemde buluştuıma-
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z |azfit. Yiizey ağl, yani iilkenin harita kadastro hizmederine temel olacak yüzey

ğ meselesi ortaya çıktı. Bu yiizey ağınrn yap ması lazm ki, kuİuluşlan bu yönet-

melik, bu kurallan uygulatmakta bir sistemin içine sokalırn. Bu yiizey ağı, proje saf-

hasında araşurdü. Fakat, karşımıza sayın aİıQdaşlaİ, her işte olduğu gibi finansman

çıhyor, kaynak çıkryor.Bu kaynağı bulmak lazım. Yüzey ağını sizin bilgilerinize

çok ylizeyde sunuyorum. Bu bilgiyi vermem de bağIaycı değildiı. Yi|zey ağı projesi

sonucunda 150 milyara ihüyaç olduğu tespit edilmiş 1990 fiyadanyla, yaklaşık l50
miıyara- 5 yıl perspektif içinde planlanmş, 5 yıl içinde bunu yapacak§ıruz, yani yü-

zey ağ için (her yıl) 30 milyara ihtiyaç olacak. Bunu bir kamu kuıulu§unun iisdğnip

ya yapmast, ya yapErması lazm; ama, kaynak bulacaksınız. Demek ki, tilkemizin -

sayın arkadaşlar ifade ediyorum, hoşgüünüze, Sayın Başkanl* Divanmrn da hoşgö-

riısüne sığınarak ifade ediyorum- ülkemizin gündeminde bilgi sistemleri var, yüzey

ğ meselesi vaı. Ancak, bunlan yapmak.için en acil gündemde kaynak bulma mexi-

lesi var.

Sayın Bakanımız açış konuşmasmda ifade ettiler, Tapu Kadasıro Fonu Kanunu lasa-

nsı şimdi, H[itümetimizin, Meclislerin giindeminde. Bu fon çıkarılüğ takdirde,

kaynak buıunacağına inanan arkadaşlannızdan biriyim, o takdirde işte, bu hizmede-

ri, bu matematik hizmetleri -bilgi sistemi dışınüki, yiizey ağ gibi matemarik bir
hizmeüiI- yapma imklnını bulacağz. Bu yapılmadikça, bu karmaşayı, iıriın karma-

şasının önüne goçmemiz de pek imkAnsız oluyor. Tehdit anlamında Ğğil; am4 şu-
nu tekrar ifade ediyorum, diğer haİiıa yapan ve yapğİan kuruluşlar, huhJki boyut

kazanmasmda, kazanması aşamasında elbette yiıriırlükteki kıırallan da Tapu Kaüst-
ro Genel Müdiirlüği uygulamak mecbuıiyednde olacakıır. Onu da özenle bilgilerini
ze sunmak istiyorum.

Sayın arkadaşlar, ülkemzin gıındeminde bir gidilik meselesi vaı. Bu gidilik mese-

lesinin aşılması lazım. Yüzey Ağı Projesini yaptırma aşamalaımda ben bu endişle-
rimi zaman zaman arkadaşlanmıza bildirdim. Bu gidilik meselesini nasıl aşanz? A,
şamazsak ne yapm amız |azım? Bu gizülik meselesini aşmadığmz ukdiıde, 'Çaıe
tiıkenmez" ben bunu hiç kabul eEniyorum; bir başk4 sistem içinde sivil haİiıacılık-

tan gelğı iiriinleri çok rahat bir şekitde ilgililerin bilgisine, ilgilileİin hizmetine sun,

mamız lazım, Bu gizlilik meselesini 1990 Taiİkiye'sinde size arz ederken, sunarken

sıkıntı duyuyorum.

En son yurtdışında bir ütkede yaptğm bir incelemede krrtasiyeci dlikkinrıda bile 1/

25000 haritalann satıldığınr da ifade edeyim. Sdyın Başkan tamamlayacağım, yarıi

belki de sizin sabnnızı laşrdım. Bu sorunun da halledilmesi gerekir.

Sayrn Başkan, konuşmamı tamamlryorum... Ama, inancım şu: Sayın arkadaşlar, so-

runlar olacak. Bu sorunlar, yani sorunlar zaten uygar topluluku meydana gelir ve

uygar ıopluluklaı da sorunlarla başeden topluluklardır. Üniversilasi i|e, tokrar, edi,
yorum, kamu kufum ve kuruluşlanyla ve özel sektörde uğaş veıerüerle böyle uygar-
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ca bir araya gelip, uygğcs meseleleri hrğşmayt berebildiğimiz müddetçe her tiır_
lü sorunlaıIa başedebileceğimize inanan bir mesl€ktaşınmızım. Oda Yönedm Kuıu-
lımu ü huzurlannızda kudamak istiyorum. İşte, bu çau altında bilimsel çüşmala-
nyla büüin meslektaşlan bir aİaya getiımesini becerebilen yönetim kurullanna şim-
di sahibiz. Yilks€k huzıınınuzda, o arkadaşlan da kutlar saygılanmr sunanm.

B§KAN- Teşkiü ederim efendim. SoruIan c€vaplamaya önce ben, kendim baş-
layacağım. Sayın Fikret aıtadaşımızın 'Nirengi ve proje poligon işaretlerini koıu-
mada l55 sayılı Yasa yetersiz kalıyo.. Acaba, halh eğiğnek için, bu sabahki televiz_
yorda olduğu gibi, programlar yapılaııaz mı? Şeklinde bir sorusu var.

Üıte Yuzey Ağı sıkl9ştsrma Projesi içinde bir proje de budur. oda Proje Yönetim.
Kunıluna bunu hazırlattı. Neler yapılabilir, neler yapılmalı ve bunu bir öneri paketi
hdinĞ Tapu Kadastro Genet Müdiirlüğiıne sundu. Zannediyorum, öneri pakeü de
bu anlamda kabul edilecektiı. Teşekktir edoim.

Sayın Yalvaç, isminiz geçerek soru soruldu. Cevaplamat istermisiniz?

tLHAN YALVAç- Tabii.

BAŞKAN_ Buyrun efendim.

tLHAN YALVAÇ. Şimdi, soru şuydu: ''Kadastro hariıalannı ııreıeceğiz. Topoğra-
fik haİita olarak mı iiİet€ceğiz, kadastro haİitası olarak mt tıİet€ceğiz?'' diye bir soru
vtr.

Yasarnıza g&e, yani Kadasğo Yasasına göre, ıopoğ.afik kadastso harita iir€tmek du-
rumundayz. Ancak, her şeye rağmen, Tapu Kadasro Genel Müdiiıtğğü olarak bi-
zim göıevimiz, gyrimenkullerin sınır emniyeüni temin ennekür; esas biziın ana gö-
reümiz bu.

Bazı kadasğo müdüİtüklerimiz topoğafik hariıa tıretec€k seviyeye geıirildi, bazılan
geıiİilemedi. Çünkü, 252 trne kadastro müdürlüğü Türkiyele yaygın şekilde hizmet
veriyc ve bu hizmeti de hiçbir sebeple durduıamayz.

Sanrnm soru soran arkadşımız, Kadasİro Müdialüğü henlız topoğraf* harita yatr
ma durumuna geımemiş, kadasto harita yapma du munda Yani, iki boyutlu haıita
yapma durumunda. Bizim 17 sayılı GenelgemL var. Tabii, yönetsneliğin uygulama-
sından vazgoçemeyiz. Bu yöneııneliği biz, her ahval şma uygulayacağu. Ancak,
bazı bilgilerini, bazı işlemleri erıeleyebiliriz. Dıizeç eğisi olayı ü, bu erteleme ko-
nusu içerisindedir. zaten, çok yönlü haİitalann bütiin bilgilerinin bir altııkta topIan-
ma§ da söz konusu değtdir. Çünkü, her tfulü bilgiyi tek bir alük atEnda topIarsak,
o zaman bu bir harita değil, bir karmaşa yumağı haline gelir, Önemli olan hariunın
amacına uygun, okunrırluğunun muhafaza ediImesi ve ona görğ üreütmesidir.

Biz orıu Yönergemizde şöyle açülad*: Diizç eğriyle ilgü hsımlan bilahare ta_
mamıamak ilzere iki boşutlu olarak hazırlansın dedik. Bugiın şu aşamadaki önlemi_
miz bu; ama, gönül arzu eder ki, bu derri çok çabü aşaıım ve üç boyutlu, kadasu-al,
yani İopoğafü kadastraı hariıayı iıretmeyi her teşkilatımzda, yani her kurııtuşu-
muzda yapabilir dunıma geıeıim.



İkinci soru : "Haritalann niçin Genel Müdtlftittcen istenitdiğini, verildiğ" sorusuy-

du.

Bizim bir, Genel Müdiirlüğümıız Döner sermaye İşletınemiz var, Dış kuıuluşlann

hafita talePıeri bu kurııluşumuz -ücreti ödenmek şıtyla- tEafından ka§ılanmakla-

dıİ. Tabii bu da gerç€k olan bir olay, merkezde bütün pafıalann a§iü söi krıusü,

Aşab yukan şöyİe yaklaş* bir rakam vereyim, 250 bin ane bizde hariıa var, Yani,

rakaınn büyifiüğü, size işin genişüğini de herhalde anlatacaktıı,

Şimdi, Döner Sermaye İşletmesi bütün ihtiyaçlan ka4ılryor, Ancak, bu harimlann

o4lna durumda olOuğu için, bunlar da giincetleştirilıniş durumda değildir, Güncel-

ıeştirme durumu istendiği ıakdiıde, biz o zaman KadasEo Müdüİtüğii,ıe yetki v€ri-

yoruz, Döner Sermaye İşleğnemiz hesabına ve o zaman Kadastİo Müdlırliikl€rimiz-

o"n to a"p ediliyor. Şunu da kesin olarak söyleyeyim : Talepte hiçbir gecikme

yolcı:ı. Şunu iftiharla da söyleyebiliıim, istendiği gün pafta kaışüğ veriliya, Buna

İlur"t"n, Olğo tu-luşlarla bir mesaj verec€ğim, bizim yönemeliğimize uygun hari-

ta iireEcek olan, özel sektörümüz de dahit, diğer kurumlar da dahil, 5 tıinİk pafta

köş değerlerinin istendiği an, istendiği gün derhal hesaplayıp, çıkaıtıp veriyoruz,

Sarunm, soruya cerap verdim. Teşekkilı ediyorum.

BAŞKAN - Ben teşekkü ediyorum. Sorulan sorulann büyiik bir ksmı, 'açıklama_

lar dışınükiler" rknik olduğu için, ben onu sayın Profesör Doktor Ahmet Ak-

soy'dan rica edeceğm. Buyurun Sayın Aksoy.

PROF, DR. AHMET AKSOY - Teşekkitr ederim Sayın Başkan, Aslrntla diıekt s+

rular, doğrudan sorular çok az bir yekün üJtuyor. Anmsadığırna göre, Nuıi Beyin

bir sorusu vardri ama, srrası geldiğinde buna cevap vereceğim, Burada bir nokıayı ö-

zellikle belirtmek istiyorum.

Önce, ben çok ümiü ve klvançlrym; çünkü, bugüne kadar böylesine aynnğya girs,

rek scuntanmzın bmşıtabildiği bir toplani, biı otuıum dilzenleyemedik, Biıçok o,

[nrımlanmız oldu; ama, böylesine somut konulan ele aıdığrmz vğ ateşli miinakaşa-

lar yaptığımız bir onJıum şimdiye kadar yapamadık. Bu yiizden ümiıliyim, Bu, so,

runıan çözeceğimizi bize bir bakıma müjdeliyor. Gerçekten de öyle olacakııı,

Biraz önce Şevket Bey ka«teşirniz HAKAR Projesinden büseni, HAKAR hoje§i

rampasınl terk eüniş bir güdümlü mermi ,tabiri caizse gerçekten- Çiinkü, biz güde-

cağL,, arrra, yeniden rampasına ko)ımanız m{imkiin olmayacak, Muüaka gıideceğız

ve amacımrza akışımzı sağlayacağz.

Bıırada tart§trğmız yöneEnelik, Büyiiük Öıçekli İIariıa Yapma Yönetmeüği de, bu

HAKAR Projesi içerisinde öngörillmüş, onım ıızanusı. Ytizey Ağı Projesi de onun

Jzanğsı. Şevket Bey kardeşimiz, çok önemli biı noktaya değindi, aslında telrar el-

meye gerek yok; ama, önemi nedeniyle yenirlen vugulamak istiyorum, HAKAR
Projesinin biıinci ve ikinci aşamalan oldu; üçüncü ve dördüİıcü aşamaıannda bugün
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ele aldığmız konular birbirleriy|e ilişkiıeri kurutrnuş bir biçimde, ör8ütleme de göz
öniinde tuüJlarak, mali kaynaklar da göz önünde futuarak, kdelasyonlar, tabü bizim
ölçülerimize göİB, 8erçekçi bir biçimde betirlenmiş olaıak, ortaya konuıacak @ziın-
ler bir bütıinıiik içerisinde ele alınacalİu. olmadı; ama olmaü diye, bazı şylerin
o|mayacağ kötümserliğinde değilim. Yalnz, bir hassasiyetimi burada dile gedrmek
istiyorum, izninizle, Andaç arkadaşımzü galiba, ''Bırakın bu yönemeliği uygulay!-
cılaı yapsın" dedi ve alkş toplaö. Ben, bundan ilz{ıntü duydum. Bize tahammüı et-
mek zoundasınrz arkadaşlar, <laha iyisini buluncaya kad.u.

BAŞKAN - Değerli Andaç arkadaşımızın dediğini şöyle yoıumlaüm ve anladım :

Uygu|ayıcdaı ü mu aka bu dp çalşmalarda olmalıürlar muüka d4 gerçekıen de
olrnaldırlar, beıaber yapmüyz.

PROF. DR. AHMET AKSOY - Tabü. Onu söyleyeceğm efendim. Şimdi bakınız.
ilk topla ıya 25 kişi katıIrnış, bu 25 kişiden 5 arkadaşımız üniversite mensubu, o-
ıuştuİulan çalışma gruplannda 17 kişi görev almış, yine bu 17 kişinin 5 arkadaşı üni-
versite çevrelerinden. Yani, bu çalışma ortaklaşa oldu tabİ.

Hocalaıa bizim geteneğimizdendir, öEden beri saygr vardıı. Yanlış da söyleseler,
"llalrı, böyle olmaz" denilmez, kabul ediliı ama, zaman içerisinde diizelülİ inyal-
lah. Ondan bçnim hiç kuşkum yot.

Şimdi, sırayla değinilen noktalara geliyorum. Erdal Koçak arkadaşımız fü önemli
değişikliğİn, yöneuneliğin ıemel ilkeleri olduğunu vurguladı. Yapılacak barianın üt-
ke ağrna bağlanması, yiikseklik bilgilerinin kaüstroyla bütünleştirilmesi,..

Aslında bunlar, teknik uygulama. Yönelme|iğin ana nokta§ı bu bilgilerin biı arada
ve yetki ve sorumıuluk belirtilerek yiirütiılmesinin öngarrmesidir. Bence, bu çok ö-
nemli. Tabii ki, Koçak a*adaşınuın göriışüde de biİ ttır isabeı var.

Ersin Kasapoğlu aıtadaşımız, "Tapu Kadastro, kadastro yapaı Binaenaleyh, harfta
işi kadasEo işinden ayn tutulnalıdır vğ korkanm ki, tip yoneEneıikle,rde, değ§ik yG

' netmeliklerde bu uygulamalr devam edegi<tecektir. Her kurum kendi ihtiyaç|anna
göıe, kendi yöneırneliklbrini, kendi şannamelerini dllzenleyeceklerdiı" dedi.

Tabii, ya ben yanlrş anladım, ya da bu g&üşu, İ.rılilısiz bir görüş oıaİak görüyorum.
Çiınktİ, bizim aİ.fıaclm:z harila kadastro sektörü bilgilerinin bir disipline sokulma§-
dr ve bundan böyle, akılcı, bilinçIi ve mesıek sektörünü Ve çalışanlannı onuıtandın-
cı, yücelüci bir girişimde, bir davranşİa, biİ bütiinliikte otmak zorundayız ve bunun
için de geİçekten bir sistem oluşturmak ve tüm çabamız da, bu sistemin ögelerine
dikkat eımelç uymak, korumak, onlan geliştiımek zoruntlayz.

Aynca tabii Ersun Bey arkadaşımz yine, ''Biı kurum olmalı ve bu kurum, bu so-
ruınluluğu yiikümlenmelidir'' dedilef.

Böylece, değşik yönetsnelikıe işloin yıırütiilmeyeceğini de bir bahma kendileri
söylediler. Yanlrş anlamaüysam, kusura bakınayın, Ersun Bey kard§imiz...
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Ifuriu yapan kuıuluş üye bL şey yoktur. Şunu da görmek lazım getir, Sadece harita

y"p- ii.t -ırş olmaz. Neden? Çtinkü, bu haIita bilgileri, hele bilgi sisemleri bi-

çlmnae gellştirlecekse, kadastro ile ilintili olmak zorundadr, Kadasto yasal oiarat

da yuşt l.as, g"reten bilgileri içerir, kadastso yaşağlmak için yapılıı, Bin*naleyh,

eğer, iazı tıariL uıgılerinin de yaşamasını isüyonak, kadasİro ile btıtiinleşttmek

zorundayız. Bu yüzden, harita ve kadastroyu yapan ayn bir kunıluş olsun, görüşü o-

labilir, buna saygım olabitir, oluİ mu, olmaz mı o başka mesele; ama, kada§troyu ya-

pan kurııluş kadasroda kalsın, haria yapan ayn biı kuruluş otsun, Bu bana pek akıl-

cı gelmiyor.

Tecviz... Değişik yörelerde, değişik tecvizler olsun, haıa sınrİlan oısun d€dik, şim-

di, gerçekci olmak lazım gelir. Tecvizler konduysa, her yerde. uygulanabilmeli, yani

yoreteri eskiden oıouğu gibi, arazi sınrflannı ayırmak ve her smlfta değişik bL uygu-

İama y4mak çok daha sakıncalıdır bence. Şu bakrmdan sakıncalıdıı : Çiinkil, eski-

r|en olduğu gibi, arazi sınıflan bugün 5 inci sınf olarak di§ünüyorsımuz, bahyor§u-

nuz 3 yrl sonra l inci sınıf oluyor. O zarnarı ne yapıyouz? 5000'lik hariayı,

t000'[re dönüştiiiıyoruz, yani l0oo'lik Emamlamıyoruz, dönişttirüyoruz, yani, öl-

çeğini bııytıtııyoruz. Ne kadar korkunç bir şey, Yani, bunu kadastro da yapıror, ka-

o**nrn uu tiir uygulamalan da vaı. Böyle bir yola sapmamak için uygulanabilir,

eltle edilebilir, sağlarubiliı tecvizleri koruz biz, her yerde sağlanabilir, Çtiİıkü, bu-

gün artık üetim araçlan, böyle bir sınıftamaya gerek buakmalsızın gel§m\ durum-

L. hanbuı'un orta$nda yapabildiğinizi, Ağn'nın bir köyiinde de uy8ulayabilirsiniz,

Bunda herhangi bir mahzur yok. Bunda ne -düşiinceme göre, kaynak israfı var, ne

zaman kaybı vaı. Aynı şeyleri orada da yapabiliısiniz, O yüzden böyle değişik yö-

netmelikler yahut yönetmeliğin değişik yöreler için ayn hfüümleri bence çok sakın-

calı.

Sonra, bazı daha aynnhlaİ vaİ. Niıengi sıklığr yetelıi değildiİ, Yete,rli değilse, sık,

laştırılabitir. O sorun değil. Buratia bizim öngörilüğümüz, yilzey ağl dediğimiz sis-

tem, yani üçüncü ve birinci derece ülke nirengi ağn4 yüzey ağl oluşturacaı( şekilde

bağlanarak sıklaştırma noktalannın belirtilmesi. Bu sıklaşnrma noktalan atm nokta-

lan Oegilalr. Alım için siktaşurma diye aynca bir tanım getirdik, ALm için sıklaşff-

mada herhangi bir sıklü kısıtlaması yok, İstedi§niz s*lıka alabilirsiniz: üıbii, araj

zinİn duıumuna" yerleşme durumuna ve yapılaşmaya bağlı olarak", Ben orada her-

hangi bir s*ınE görmüyorum.

"Baz ayaılannda farklılık var mı?" dediniz. Şimdi, iki ş€yi btbiİiyle karşılaştırama-

yız. Birisi üi nokıadan oluşan bir ayar bazı niteliğinde yahut o isimde isimlendirdi-

limı uı. tontroı mekanizması, diğeri elekğonik uzaklrk ölçerlerin çok değşik va-

iıİlannı, niteliklerini, özelliklerini ortaya koyan 8 -10 nokıadan oluşan, tabİ bir doğ-

rultuda oluşan bir baz oluyor. Ayaı baa diyoruz; ama, tek bir baz değil, o yüzden

bunlan birbiıiyle karşılaştırmak mümkün değil.

EveL Şevket Bey karrteşimiz de, HAKAR Projesi haklondaki görüşlerini belimi,
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Aynen kautyoruın. Kendisinin bu projeye büyiik katkılan oldu. Gayet tabii, bu prG.
jeırin düşiinüldüğü bir biçimde devam euirilmemiş olmasından iizüntü duyuyor. Ay-
nı iızundiÜ biz de kendisiyle paylaşıyoruz tabii. Yalruz, çok önemli biI noktaya de-

ğindi. Bana zaman veriımediği için biraz önce, daha doğrusu krsa kesmek zorunda
kalüğm için, sğunlaİ ve öneriıer konusunda tespit ettiğim bir hususu açıklayama-
mıştm. Bu fırsaü, buraaıa bulmuş oluyorum.

Şimdi, ülke ağ sıklaşüİma noktaıan, üçüncü derece yüzey ağına kadar ölçekle yapr
lacak diğer iiıetimlerin ölçeğiyle herhangi bir biçimde ilişkisi olmayan biı keyfiyet-
tir. Her tiırlü ihtiyaçlan karşılayacak bir biçimde sıklaştırma yapılacakEr. Binaena-
leyh, bu arada ister 5000, bugün 5000 sıandan haıitalann yapımında ise, daha büyiik
ölçekli 500, 1000, 2000 bu yönetmeıikte öngörüı€n haritalann yapımı için kullanrl-
sın. Bir kez sülaştfina olacaktr. zaten, sözü edilen proje de o şekiıde düşünülrnüş-
tiır, Binaenaleyh, bu çal§malann ayn bir yönetrnelikte ele alrnması ya da büyiik öl-

çtkli haıitalann yapım yönetıneliğinde sadece iilke ağı, yilzey biçiminde ülke ağı
§klaşğımasmın tilm diğer harita çalışmalan için kullanılması gerektiğinin hükme

bağlanması yerinde olur kanısındayım.

Hüseyin Ükü aıkadaşımz da, "Önce sorunlar ortaya atıtmalr, soııra çözüm için yak-
laşımlar belirlenmeli Ve bu çözüm önerilerinde yahut çözüm yaklaşmlannda konuy-
la ilgili tllm kamu kuıumlannm eşgüdümlli davranmalannın sağlanması gerekir" de-

di. Zarcn buna hayır demek miımkün değil. Gayet tabii, böyle olmasr gerekiı.

'Otorite boşluğu var" denildi. Tabii, bunlaı yasayla ilgili hususlar. Eğer, elimizdeki
büyiık öıçekli haıiıa yapımı Teknik Yönetmelik, yasal yönden zayıf dayanaklı ise,

bunu biı an ewel çözmemiz gerekli. Tabii, Odamız da bu konuda kurumlann birbi
riyle koordinasyoıılu çüşması yahut eşgiidüm sağlamalan hususunda da bir uzlaş-
ma organı olarak faaliyet göstermesi mutlaİa yerinde olur.

Nuri Ergin arkadaşımn, "Bu yöneğneliğin hazırlanmasında teorisyenlerin hakimiye-
ü var" dedi. Tabii bilemiyorum, olabilir de, olmayabilir de. Yalnız. "Çok çelişki
var" dedi, ona katslmam müır*ün değil. BiI ömek verdi. "Acaba, kapalı poligon
yapmayacak mıyız?" dedi. Yapmayacağz tabii. Ülke nirengi ağına bağlr nokta üreti-
yoruz. orada kapü poligonun yeri olmaması gerekir kanımca; ama, çok öZel mak-
sadar için kapalı poügon yapıp da, herhangi bir şy yapıyorsanız, yani, tabii, kendi
kurumlannızda öğıencilerinize bunu öğreüsiniz, yönetrnelik buna da engel değl.

Keza, "Düğilm nokusı görevi vaı mı?" dedi. Düğiim noktası gerekebilirdi ya da ge-
r€kmeyebilfudi. Düğüm noktası bugiın getişmiş üıkeıerde ülke ağru sıklaştrrma yön-
temi olaİak kutıanıılyor. İşte, bizim öngördüğümüZ üçüncü derece yüzey ağı, dizi ni
rengi demeyeceğim; çiinkü. o dizi nirengi değil, poügon da değil; dizi nirengiye
benzer bir yönİemle düğiım nokİalan otuştuularak gel§tiriliyor; ama, ofada, o dii-

ğümü oluşnıran yahut düğüm noklası olaıak bellenen, bir an için dizi nircngi diye-
yim, üzi niıengilerin öıçiilmesindeki gösterilen titizlik ve hassasiyet olağaniistii.

Çünkü, dediğim gibi, fazla ölçü yok, ölçü fazlalığı yok. O yüzden ölçülerin çok da-
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ha güvenilir olmasına dikkat ediliyor. Ömeğin, kenar ölçülerinde çok özeı yönteın-

ler, çok özel iskeleleı vesaiıe hıllanılıyor. Meseta, hiçbir zğnaıı 3 metrenin 
'laha 

a-

ırnda bir ııoktadan kenar ölçülmüyor; çiinkü, yere yahn no*ıalarda*cmr ölçülerin-

tle kullanılan ışmlaıın önemli <lerecede eikilenme.si söz konusu oluyor. O bir yön-

tğm; am4 biz o yöntemi öngörmedik, gerektiğinde tabii o yöntem <le gündeme geti-

rilebilir.

Potigon kenarlannın 300 metreden, 350 metreden daha uzun olmaması mesçlesi.

Yani, 200 metıe iken, 350 metreye ç*anılrnıştıİ. Tabii, bu mutlaka 350 metre ola-

cak anlamına gelmez kenarlan, daha hsa da olabilir. Özelliftle, yerleşme bölgelerin-

de 35O metse kenaılr poligon oluştuımanız mümkün değit, mümkün olınayabilir. İh-

dyaca göre; ama, 350 metreden de fazla olmasın isteniyor. Bu noktalrın, poügon

noktalannın alım için kullan masında baz sıkıntılar, bazı zorlamalar yaraıacağn-

dan kaymklanan biı endişdir ve uygulamacı aıtadaşlann, kesinlikle uygulamacr aı-

kadaşlann bir tavsiyesidir bu

Evet, bazı soülar var. İ|han aıtadaşımız cevap vermiş. Yiiksel Alın arkadaşımız da

söz aldı. Tabii ki, bu yönetmeliğin ytirütiilmesinde birinci deıecede rol oynayan biı
kurumun yetkilisi olaIak, yönetıneliği ve kendi, yöneğneliği delme işlerini de, kerıdi

görij$rne göre, savımmaya çaı§tı. Tabii, haklı olduğu nokblar var hiç kuşkusuz.

Yalnız, özel sektör iş yapacaksa, mutlaka bu yönet neliği uygıılamalıdı: ama, kamu

sektörlıniin dokunulrnazlığı vaıdır gibi bir anlam çıkarnm konuşmalınndan.

Hüs€yin Uğu u artaclaşımz da söz aldı. Pir Sultan'dan bazı pasajlar okudıı. Ben de

Yunus Emre Y r olduğuna göre, Yunus Emre den biı dize, hsa bir şy okıınak isti-

yorıım.

"Gelen biılik olalrm,

lşi kolay tualım."

Teşkkia ederim.

BAŞKAN - Ben teşekkilr ederim. Sabütan beri bizi sabırla dinliyorsunuz, anc&

çrk kısa olmak kayüyla, son kez Andaç Kaynak'tan başlayarak, bircr cıımıeyıe gö-

rüşlerini tekrar sunmasrnı istiyorum. Bir cllmle efendim lüden, k§a bir ciimle Buy-

run Sayn Kaynak.

ANDAÇ KAYNAK - Efendim, şu açüoıurum, şunu gösterdi ki, bu yöneEnelik ttze-

rinde çok çok konuşulması geıekiyor. Ben şunu söylüyorum : Çok azını konuşnıt,

Eksik olmasınlar Sayın Nuri Erginuen başlayarak, büüın konuşmacılar beıim haklı-

lrğurıa katıldılal. Onlara teşekkiir ediyorum. Sayın Aksoy'un sözlerimi yanlış aııladr-

ğını si? düzğlttiniz, size de teşekki!İ ediyorum.

Şilnu ,söylüyonm : Praİikle yoğurutmayan tetri daima ayakta sa anır. Öğrencilai-
nize bunun için sıqi yaptınyorsunuz. Lütfen uygulamalan, uygırlamacılarla bidilıe
yapalım, onlardan ayn yapmayüm diyorum. Hepinize saygıIar sıınuyonım.
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BAŞKAN - Teşekktıİ ederim. Buynın Sayın İpek.

MUİırrTİN İPEK - Teş€Lkğr ederim, Ben s€ktffiırntlzun daİıa huzurıu, daha u-

yumtu, krışkrığa meydan vermeyecei biçimde yiiriimesi, Flrşması için yönetme-

liklerde, isim ayumıyorum, kurum ayınııyoom, birtikleliğin sağlanmasını arzu edi,

yonım.

Onaya şu ç*ıyor : TeoricilerIe, yani kuramcılaıta uygulamrcılann miimkitn otdu-

ğuıpa bir raya gelip, bazı hususlan yeniden ele alması gerekiyor. Buna açütıı de-

dft, zaıen bunu yapacağn. Aynca, şu sevindirici husus da var : Udaşma organı ola-

raı( İlEita ve Kadastso Mühendisleri odas görevini yapacakğr. Göıeve de her za-

man hazndır. Hele hele sektörttmüzün gelişmesini berrce, ç* btlyttk engelleyen bu

yöıretİneıik ı:ırtışmastnı böylelikle b€lki ortadan kaldırmay hedenemiş olacağız.

t{aıita ve kada§ğo Mtıh€ndisleri oda§ı oluşturuteak, oluşacak heı üaıü girişime

hazııdır. Sayglar suııanm.

BAŞKAN - Teşektiir ederim. Buyurun Sayın Yalvaç.

t-HAN YALVAÇ - Efendim, bu aşmada Bıiyük Öıçekıi Hariıanın Yapım yöneç

meliğinin ıaft!şılması bence anlamsızi çünkü, bu yöneünelik yirr'ıırlüğe girmiştiı, Bu

yahıeıİnelü uygulanacakff .

Aceleye getirilmiş gaH.ışüne kau|mıyorum. Uzun bir siire hep beraber hazulık çalış-
ma§ sonucıında bu yöneımehk, her kuİumdan goçirilerek oıuşüırulmuştur. Ben size

bir şcy söyleyeyim : Vakıiyte, bu 3194 sayılı lmar Kanununu biz, üniversitelere bil,
dirdiL. Eğo, univosiıe size gıieylendirmemişse, o sorun bizim sorunumuz değil.

3l9 sayılı lmaı Kanununa ilişkln yöneımelikler ha^ılanırken ben de bu işin içinde-

yim ve Mecıiste Teınü Yöılcğnelik diye bir tasan gptirildi. orada ben idfaz enim.

o zaman bitecekti o § ve hiç timsenin de haberi olmayacaku. Ben dedim ki, '3194

sayılı İmar kanunu teiııik bir yörıernelik hazıılanmasını içermiyor" dedim ve onun

ltzerine, Komisyon Başkanr olan Saym hrahim Bey Jsunbul millewekili, soyadını

anımsıtamadım- turahim Özoemir, "5 dakika mu§aade edin" dedi. Çıt!, inceledi

geldi, "ıamam" ded! "Bu bunu içermiyor". Ve bu Jöneunelik HAKAR hojesi sonu-

cunda bizim Genet Mudtııluğün, yani bizim dediğimiz hepimizin Genel Mudiiılüğo,

Tapu Kadasro Gerrt Müdaııtüğirnde ıodbirlerle ilgili sistem, analiz sonucunda veril-

miş olan bir gör€vdi ve bu göreYi biz, Genel Müdlırtiiık olarak tek başına hazIlama

dlııumuııda oııİıamıza rağpen, bunu yaygınlaşuİdık. Büıün üniversitelere, bütün ka-

mn kurumlanna hazulam§ olduğumuz ıaslağı gönderdik, görıişlerini istedik ve kısa

bir sllı€ değil, bayağı uzim biı s0rede bunun üzerinde çal§dt . . .

Bu Lomisyonlarda oluşnıkaıı sonra, bakanlıklar arası Koordinasyon Kunıluıda, ü-

yelerin içerisinden scçilen komisyonda da işbirliği komisyoılan kuıuldu; orada da

soıı biçimini aldı ve bunun yönetıneük halirıe getirilmesi için bu kurul ıarafırıdan

Geneı Müdlırıüğümıız göt€v|endirildi ve Tapu Kadasto Geneı Müdilrlüğü bu göreYi

yapğ. ondan sonra, başka bir taruşmi§ı söz konusu olamaz. Bu yöneüneİik yiiİiır-
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ttlktedir ve uygulanacakğİ. btttıın kuİumıar tğafından uygulanması ztrunlııduı. ttat-

ı4 ı8 inci İnadde, yöneİmeıiğimize göıE, zaıen iınar planlannın kadasğ,o standarrla-

nna göre y8pdma§r ko§ulu vaİdjI. Bu kadasEo sıandartı da bu saııdaıtn Teşektlb
ederim.

BAŞKAN - Efendim, ben Sayın Aksoy hcamın affına sğınarak, kadisiİıe §öz ver-

miyonım; çttnkü, kısa biı sürg sonıa kendisi kuruıtay Başkaru olarak sid€re hiıap c-
decek.

Bir tek cümle §öylüyorum : Bu yönetmelil vardır, uygulanacaknı. Başka dıİtı§ü c
ıamAz. Bir mcsıekıe 5'li, l0'lu, çifıe sümdğt olmAz. Bu bizi hiçbir yere göturnıez.

Ne bilgi sistemine götiiriır, ne bif aüm öıeye götilrtlr. Yörıeıİn€lik uygulaneattr.
Bu daİboğazıan geçeceğiz hep beıaber.

Ben, Panetb kağlan sayın ko§umeılara ve soru soran, açıklamada bulunan tttm sa-

yuı delegeleıe içten teşekktıİ ediyorum, saygılar sunuycıım ve ohırıımu Kuıuılay
Başkanına bıratıyorum. Sağ olun efendim.
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